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Planificarea operativă - pîrghie importantă 
in organizarea producției

Din Republica noastra populară
întreprinderea, verigă de bază din sis

temul de organizare a industriei, este 
unitatea unde se hotărăște soarta planu
lui de stat în industrie. De felul cum 
este organizată desfășurarea procesului 
de producție în întreprinderi, cu alte cu
vinte de felul cum este asigurată înde
plinirea planălui la toți indicii și în mod 
ritmic, depinde realizarea planului gene
ral pe întreaga industrie.

Una din condițiile asigurării realizării 
planului în întreprindere este cunoașterea 
lui de către fiecare muncitor — dar nu 
numai o cunoaștere generală, ci o cu
noaștere concretă, detailată, a părții care 
îi revine pe o anumită perioadă de timp 
(lună, decadă, zi, etc). Acest lucru se 
face pe baza unei defalcări cît mai rațio
nale a sarcinilor de plan, deci a unei 
planificări operative bine întocmite. O 
astfel .de planificare operativă constituie 
o pîrghie esențială în organizarea unei 
producții ritmice, factor principal în îm
bunătățirea indicilor de plan, în folosirea 
rațională a resurselor materiale și de 
muncă ale întreprinderii.

In anii dezvoltării planificate a eco
nomiei, în multe din întreprinderile noaș- 
tre industriale s-a constatat o îmbunătă
țire simțitoare a planificării operative. 
Practica dovedește că la baza succeselor 
întreprinderilor fruntașe în lupta pentru 
îndeplinirea planului cincinal stă printre 
altele tocmai organizarea pe baze reale 
a planificării operative, stau măsurile 
luate pentru crearea condițiilor necesare 
asigurării îndeplinirii sarcinilor. De ase
menea, în lupta pentru acumulări peste 
plan, colectivele fruntașe au arătat că 
pTÎntr-o planificare operativă, justă și 
mobilizatoare, devin posibile realizări 
care nu de mult păreau a fi deasupra ori
cărui efort.

In această categorie se încadrează, de 
pildă, uzinele „Gh. Gheorghiu-Dej“ din 
Tîrgoviște și uzina de mașini-unelte „ Iosif 
Rangheț*' din Arad. Și într-un caz și în 
celălalt, drept urmare a planificării co
recte interne de uzină pe bază de grafic, 
precum și a ansamblului de măsuri teh- 
nico-organizatorice privind aproviziona
rea ritmică a secțiilor și locurilor de 
muncă, respectarea decalajului necesar 
între secții, etc., s-a putut asigura înde
plinirea planului de producție în condi
țiile și la termenele stabilite prin grafic.

Experiența întreprinderilor fruntașe în 
această direcție nu este cunoscută și ur
mată de toate întreprinderile. In unele, 
planificarea operativă nu corespunde sar
cinilor îndeplinirii ritmice a planului și 
folosirii raționale a resurselor materiale 
și de munca ale întreprinderii. Din cauza 
unei planificări operative superficiale, 
organizarea procesului de producție în 
aceste întreprinderi se desfășoară nesa
tisfăcător. In aceste cazuri lipsește preo
cuparea pentru defalcarea minuțioasă a 
planului atît în timp cît și pe secții și 
Șocuri de muncă, ceea ce face ca mun
citorii să nu cunoască sarcinile ce le au 
de executat din plan; lipsește de aseme
nea preocuparea conducerii și organelor 
în drept pentru crearea condițiilor nece
sare îndeplinirii acestor sarcini. Drept re
zultat al acestor stări de lucruri, în astfel 
de întreprinderi are loc în mod sistema
tic o activitate încetinită la începutul lu
nii și una febrilă către sfîrșitul ei pentru 
recuperarea rămînerii în urmă, lucru care 
se resfrînge asupra întregii lor activi
tăți. Acolo unde planificarea operativă nu 
merge bine, ea este o cauză a neînde- 
plinirii ritmice a planului de producție. 
Așa cum subliniază Comunicatul Direc
ției Centrale de Statistică de pe lingă 
Consiliul de Miniștri al R.P.R. cu prii- 
vire la îndeplinirea planului de stat p? 
trimestrul II 1955, întreprinderi cum 
sînt: Combinatul Metalurgic Reșița, „Re: 
publica“-București, „Industria Sîrjnei‘L 
Brăila, „Oțelul Roșu", din Ministerul In
dustriei Metalurgice și Construcțiilor de 
Mașini, fabrica de ciment Medgidia și fa
brica de cărămizi „Zorile Noi“-Piatra 
Neamț din Ministerul Industriei Materia
lelor de Construcție și altele, au./efectuat 
livrări neritmice.

Solemnitatea 
la Prezidiul Marii

Vineri la amiază, la Prezidiul Marii A- 
cunări Naționale a avut loc solemnitatea 
unor decorări.

La solemnitate au luat parte tovarășii: dr. 
Petru Groza, președintele Prezidiului Marii 
Adunări Naționale, Gh. Vidrașcu, locțiitor 
al secretarului Prezidiului Marii Adunări Na
ționale, Ion Vrabie, directorul cancelariei 
Prezidiului Marii Adunări Naționale.

Au luat de asemenea parte tovarășii: dr. 
Voinea Marinescu, ministrul Sănătății, Stan
ca Marin, prim locțiitor al ministrului. Agri
culturii și Silviculturii și alții.

Au fost înmînate distincții: acad. Gh. 
Ionescu-Sisești, Ordinul Muncii cl. I, _ cu 
prilejul împlinirii a 70 de ani de viață și 
pentru activitatea sa didactică și științifică; 
unui grup de ingineri și tehnicieni din Mi
nisterul Poștelor și Telecomunicațiilor: Al. 
Spătaru, Ordinul Muncii cl. 2-a, N. Lun- 
Cescu, Adrian Gheron, T. Anghel. Șt. Stanev 
și S. Grigorescu, Ordinul Muncii cl. 3-a, 
pentru contribuția deosebită adusă la reali
zarea primei stații experimentale de televi
ziune din țara noastră; medicilor prof. dr. 
Aurel Nana, prof. dr. Iancu Axente și dr. 
R. Dianu, Ordinul Muncii cl. 2-a, pentru 
muncă deosebită în rețeaua medico-sanita- 
ră; lucrători din aeronautica civilă, trans-

Pentru a-și îndeplini menirea, planifi
carea operativă trebuie, în primul rind, să 
fie bine întocmită, să fie fundamentată 
pe baze reale, astfel îneît să solicite toate 
posibilitățile existente în întreprindere 
pentru îndeplinirea și depășirea planului. 
Pentru aceasta defalcarea rațională a 
sarcinilor de plan stabilită prin planifi
carea operativă pe bază de grafic, tre
buie să asigure încărcarea completă a 
mașinilor și agregatelor, folosirea justă a 
forței de muncă, să stimuleze introduce
rea metodelor înaintate de muncă și să 
asigure o colaborare armonioasă a tutu
ror sectoarelor de activitate ale între
prinderii în toate etapele procesului de 
producție. In această direcție un rol im
portant revine maiștrilor. In sectorul său 
de activitate, în cadrul căruia răspunde 
de îndeplinirea planului, maistrul este 
cel mai în măsură să analizeze în mod 
concret o sarcină de plan și să semna
leze celor în drept ori de cîte ori în loc să 
stimuleze, aceasta constituie o frînă în 
realizarea mai departe a producției.

Introducerea graficului de producție pe 
sectoare, secții, loc de muncă, este mij
locul cel mai eficace pentru asigurarea 
mersului ritmic al procesului de produc
ție. Dar ori'cît de bine ar fi întocmită 
planificarea operativă, ea rămîne literă 
moartă dacă concomitent cu aceasta nu 
se asigură în întreprindere acele condi
ții tehnice șl organizatorice care să per
mită îndeplinirea planului în cantitățile 
și la termenele stabilite prin grafic. O 
problemă de mare însemnătate constituie 
justa organizare a aprovizionării tehnico- 
materială a întreprinderii. In foarte multe 
cazuri încălcarea graficului de producție 
în întreprinderi se datorește deficiențelor 
existente atît în aprovizionarea ritmică a 
secțiilor și locurilor de muncă cu mate
riale, cît și în deservirea acestora cu cele 
necesare (scule, dispozitive, documenta
ții, etc.). De aceea pregătirea operativă a 
producției este necesar să se desfășoare 
în cît mai bune condițiuni. La începerea 
lucrului fiecare muncitor să aibă la dis
poziție materialele și piesele de care are 
nevoie, sculele, dispozitivele și verifica
toarele să fie din timp proiectate, execu
tate și aduse Ia locul de muncă sau să 
poată fi primite de la magazie fără nici 
un fel de întîrziere.

Respectarea cu strictețe a graficului de 
producție este strîns legată și de un alt 
aspect și anume asigurarea unei bune 
funcționări a mașinilor și agregatelor, 
întreruperile neplanificate în funcționa
rea utilajului, precum și prelungirea du
ratei reparațiilor peste timpul planificat 
împiedică realizarea programului de pro
ducție în proporțiile și termenele stabilite 
prin grafic. In interesul organizării unei 
munci ritmice este necesar să se asigure 
în întreprinderi astfel de condiții de lu
cru care să elimine întreruperile neplani
ficate în funcționarea utilajului asigurînd 
totodată respectarea strictă a planului de 
reparații atît din punct de vedere al du
ratei cît și al calității reparației.

In asigurarea ritmicității producției un 
rol important îl are evidența și controlul 
zilnic al desfășurării condițiilor de pro
ducție. Răspunderea respectării graficu
lui de producție și controlul îndeplinirii 
planului după grafic revine maistrului a- 
jutat de corpul de dispeceri. Numai prin 
organizarea și ținerea unei evidențe ope
rative stricte prin urmărirea atentă a fe
lului, cum se îndeplinește planul pot fi 
scoase: la iveală toate abaterile de la dis
ciplina de plan, pot fi analizate cauzele 
care dau naștere acestor abateri, luate 
din timp măsurile necesare pentru reme
dierea lor imediată.

Defalcarea cît mai rațională a planului 
în întreprindere pe bază de grafic în așa 
fel îneît , fiecare muncitor să cunoască în 
orice timp ce și cît are de lucru, asiguj- 
rarea condițiilor tehnice și organizatorice 
necesare respectării: graficului de produc; 
ție, evidența și controlul permanent al 
desfășurării procesului de producție, iată 
așa dar principalele probleme care tre
buie să stea în preocuparea permanentă 
a colectivelor din fiecare întreprindere.

unor decorări
Adunări Naționale
porturi și sportivă: loan Stănescu, Ordinul 
Muncii cl. 2-a, Șt. Gighileanu, I. Steblea și 
A. Ciucur, Ordinul Muncii cl. 3-a, pentru 
rezultate deosebite obținute în îndeplinirea 
și depășirea planului de transporturi aeriene, 
în pregătirea cadrelor aeronautice de trans
port și sportive, precum și pentru realizarea 
de noi recorduri aeronautice sportive; 
maestrei emerite a sportului Ella Zeller, Or
dinul Muncii cl. 3-a. pentru performanțe 
deosebit de valoroase.

A fost înmînat de asemenea Ordinul Mun
cii cl. 3-a unui grup de muncitori și teh
nicieni din cadrul Ministerului Energiei 
Electrice și Industriei Electrotehnice pentru 
merite și activitate excepțională în îndepli
nirea planului de producție; unui grup de 
muncitori din cadrul Ministerului Poștelor 
și Telecomunicațiilor, pentru merite deose
bite în muncă; unor lucrători din cadrul 
Ministerului Justiției; precum și unor acti
viști pentru merite deosebite în muncă ob
ținute în cadrul A.V.S.A.P.

Inmînînd înaltele distincții, tov. dr. 
Petru Groza a felicitat călduros pe cei 
distinși.

In numele celor decorați acad. Gh. Ionescu- 
Sisești a mulțumit pentru înaltele distincții 
primite. (Agerpres)

Pun în pămînt 
numai sămînță de soi
Grîul, orzul și secara vor fi 

insămînțate în toamna aceasta 
în regiunea București numai 
din soiurile recunoscute. Pină 
acum, au fost pregătite în ve
derea schimbului aproape 5.000 
tone de sămînță de grîu din 
soiul A 15. Cantitatea de sl- 
mînță pregătită pentru schimb 
este produsă de gospodăriile 
agricole raionale pentru produ
cerea semințelor, precum și de 
loturile semincere ale unor gos
podării agricole colective. Față 
de anul trecut, în regiune se 
va schimba în acest an o canti
tate de sămînță cu 15 la sută 
mai mare. In unele raioane 
schimbul de semințe a și în
ceput. De curînd, în raionul 
Vidra au sosit 70.000 kg. grîu 
de sămînță din soiul de grîu 
A 15, producția gospodăriei 
agricole de stat Dîlga.

In alte raioane ca Brănești 
și Snagov, unde gospodăriile 
agricole colective au avut or
ganizate loturi semincere, se 
tace schimb direct între gospo
dăriile agricole colective.

(Agerpres)

Fruntași la colectări
ORADEA,— 57 de gospodării 

agricole colective și țăranii 
muncitori cu gospodării indivi
duale din 122 de comune și 
sate din regiunea Oradea și-au 
predat cotele de cereale cuve
nite statului pe acest an. Prin
tre fruntașii la predarea cotelor 
sînt colectiviștii din comunele 
Mădăraș, Salonta, Ciumeghiu, 
Palota, Roșiori, precum și ță
ranii muncitori cu gospodării 
individuale din comunele 
Pișcolt, Valea lui Mihai, Vășad, 
Ineu și Mihai Bravu.

Planul de colectare Ta grîu a 
fost realizat, pînă acum, în ra
ioanele Săcueni, Oradea și 
Beiuș în proporție de 90—95 la 
sută, iar planul de colectare la 
fin în proporție de 85 la sută.

(Agerpres)

Uzinele „Republica" au primit 
Steagul roșu

Pentru succesele în producție obținute în 
primul semestru al anului 1955, Ministerul 
Industriei metalurgice și Construcțiilor de 
Mașini și Comitetul Central al Sindicatului 
muncitorilor din industria metalurgică și 
construcțiilor de mașini au decernat uzine
lor „Republica" din Capitală Steagul roșu dfe 
producție de întreprindere fruntașă în ra
mura metalurgiei feroase.

Planul producției globale, pe semestrul 1 
al anului, a fost îndeplinit de muncitorii 
acestei uzine în proporție de 109 la sută, 
iar productivitatea muncii a crescut cu 9,1 
la sută față de perioada corespunzătoare a 
anului trecut. (Agerpres)

Autobuze romînești M. T. D. 
la Craiova

CRAIOVA (de la corespondentul nos
tru). — Pentru îmbunătățirea transportului 
în comun, zilele acestea a fost pus în circu
lație pe străzile orașului Craiova primul lot 
de 3 noi autobuze romînești, fabricate la 
uzinele „Mao-Țze-dun“ din București. Pînă 
la sfîrșitul lunii viitoare va fi pus în circu
lație un nou lot de asemenea autobuze.

PĂSTRĂVĂRIA DIN POIANA STÎNII

și-a 
cu

y pe

Greu a fost întotdeauna urcușul ori 
cobortșul pe valea Pîrtului Alb din coas
ta de răsărit a Zăganulut. Cei mai multi 
drumefi au bătut cale de ocol pe sun 
poala muntelui, neincumetindu.se să se 
ia pieptiș cu stincile' de pe firul micului 
pîriu. In schimb, au scăpat prilejul de a 
admira minunata priveliște care desfată 
ochiul de cum ai aiuns la înălțimea Col
ților Vlnătorului. Și o dată cu asta n.au 
încercat nici neliniștea umbletului pe po
teci aproape necălcate și nici n-au 
gustat din fiorul pe care ți-l strecoară 
in suflet urma ursului lăsată in petecul 
de nisip dintre doi bolovani, ori scurmă- 
tura proaspătă de mistreț in poenițele 
din codrul de stinci.

De data aceasta insă, Pîriul Alb 
cerut tribut greu pentru frumusețile 
care și-a răsplătit oaspeții.

Zeci de obstacole noi s-au ridicat 
firul drumului atît de puțin umblat. 
Parcă o mină gigantică a înșfăcat valea 
piriului din locul unde primele vilcele 
și-au săpat făgaș de intîlnire, și cu o în
verșunare nemaipomenită a scrijelit pă- 
miniul, răsturnînd stincile, smulgind co
pacii și răscolind poenile. Era urma unei 
năvăliri de ape care a schimbat valea 
Piriului Alb într-un fel de tranșee forfe
cată de bombe și obuze. Era urma unui 
proaspăt potop care a rostogolit mii de 
bolovani jupuind coaja arborilor pînă 
mai sus de statul unui om și ridicind în 
calea trecătorului pornit spre așezările 
omenești din Poiana Stinii, nenumărate 

' obstacole.
— Asta a fost ruperea de nori din 

vara anului trecut/ — mi-a lămurit stra
niul tablou, soțul meu de drumeție. 
— Să știi că păstrăvăria din Poiană a 
fost măturată de ape!

Dar îndoiala ne-a fost spulberată de 
peisajul ce in curînd ni s-a deschis în 
față. Poiana Stinii se vedea jos în poa
lele codrilor, verde, calmă, cu eieșteele

Mecanizatorii aplică metode înaintate

In vederea grăbirii lucrărilor agricole, mecanizatorii din unitățile noastre socialiste aplică o seamă 
de metode înaintate printre care se numără In primul rind, metoda sovietică a graficului orar. Prin 
aplicarea acestei metode, tractoriștii au putința să se controleze in orice moment, să observe pe parcurs 
defecțiunile ivite și să ia măsuri pentru lichidarea lor. Metoda sovietică a graficului orar dă mecanizato
rilor posibilitatea să pună în valoare Întreaga capacitate de lucru a tractoarelor.

In clișeu : Tractoristul Gheorghe Borjoc de la S.M.T. Hagieni lucrînd pe terenurile gospodăriei 
colective din comuna Săvenî, raionul Fetești. Pentru a grăbi arăturile de toamnă el aplică metoda gra
ficului orar. _ Foto: NjCU,. VASILE

■ I ‘

Cum păstrăm noi
Recolta din această vară a fost atît de 

bogată, îneît spațiul de irițnagazinare nu 
ne mai ajungea. A trebuit să mărim maga
zia, căci am recoltat'cîte 2.130 kg. grîu la 
ha., cu 400 kg. mai mult decît anul trecut.

Așa că am mărit magazia și a trebuit să 
așezăm grîul în straturi, chiar pe podul ma
gaziei. Aici, am pus acele cantități de grîu 
care au avut cea mai mare umiditate. Ca 
să nu pierdem nici un bob din recoltă, am 
pus doi colectiviști să vinture în fiecare zi 
grîul umed, așa că nu s-a încins nici mă
car o dublă din grînele noastre.

Pentru depozitarea, finului am mărit șura 
gospodăriei deoarece la lucernă și trifoi a- 
vem o recoltă aproape dublă. Ca să avem 
furaje din belșug am hotărît să însilozăm 
porumbul furajer și' chiar’ o parte ’din po
rumbul pentru boabe. Ne-a venit foarte bine 
că am construit astă vară'un siloz nou din 
beton în care Vom însiloza știuleții de po
rumb separat, iar în celălalt siloz vom pune 
la murat frunzele și tulpinile porumbului, 
precum și porumbul furajer. Astfel, vom 
putea crește și mai muREporci,' vaci', păsări, 
vom putea spori producția de lapte.

La porumb boabe’ vom avea o recoltă mi
nunata: cel puțin 5.000 kg. știuleți la hă. de

★ ★ ★

din apropierea

învîr- 
ori 

în suflet pasiunea pentru

păstrăvăriei ca niște oglinzi curate, in 
care se răsfringeau colții Zăganului, 
Boncuța, Culmea Tătarului și cerul al
bastru de august.

— După prăpădelnița pe care mi-a 
vîrit-o intre păstrăvi grupurile fasciste 
în fuga lor prin părțile astea, potopul din 
vara trecută a fost a doua încercare!

Și Angliei Piriianu, maistru păstrăvar 
din Valea Stinii ride. Ride, de parcă ar 
povesti despre cine știe ce lucruri hazlii. 
Dar așa e omul: mic de stat, cu spetele 
late, cu fața de țăran numai crețuri în 
colțul ochilor și cu trăsăturile obrajilor 
tot in rotunjimi, după ce a trecut obs
tacolul ride. Ii rid și ochii și fața arsă 
șt buzele aspre și parcă și degetele agile 
deprinse cu urmăritul grindeilor in piriu- 
rile de munte.

E un om in viața căruia apa și peș
tele au fost lucru de căpetenie. Gîrlicea 
din Olteni — comună 
Vălenilor de Munte — i-a legănat co
pilăria fiindu-i părtașe jocurilor, 
tindu-i morișca cu aripi de șindrilă, 
strecurindu-i 
viața ciudatului păstrăv de munte.

Așa avea să se nască o consacrare. 
Negustorașii dibaci, cu ceva parale și cu 
multă sete de averi, aveau să exploateze 
cu brutalitate darul păstrăvarului care 
cunoștea taina înmulțirii și creșterii peș
telui plătit de fețele simandicoase cu 
bani grei, h'u știu dacă in vremea aceea 
Anghel Piriianu ridea ca acum, dar 
parcă îl văd impărțind copiilor cărămi
darilor din Văleni, păstrăvi din cei pen
tru care burtăverzimea plătea în aur.

Acum ride. A salvat de două ori cres
cătoria de păstrăvi pe care i-a încredin
țat-o poporul, și e mulțumit. O dată a 
salvat-o atunci cînd hitleriștii au pescuit 
in ea după tot tipicul fascist; adică cu 
grenade și dinamită. Â doua oară a sal
vat-o cind peste eieșteele cu pește s-au 
năpustit apele Piriului Alb. Prima dată, 

rodul îmbelșugat
pe o suprafață de sute de iugăre. Pătulel'e 
construite anul trecut nu mai sînt nici ele 
destule. Iată dece am început construirea 
unui nou pătul în care vom pune 25 va
goane de porumb.

Brigada noastră viticolă a pregătit zilele 
trecute pivnițele de vin. Fierarii colectivei 
au reparat teascurile, lemnarii au reparat 
butoaiele, iar cei din brigada viticolă ău spă
lat și curățat, apoi au afumat cu sulf, bu
toaiele. Am cumpărat cîteva vase noi, căci 
și recolta de struguri va fi mai mare decît 
anul trecut cu toată grindina caro ne-a bă
tut viile. Brigada legumicolă a săpat, sub 
dealul viilor o pivniță, în care se depozitea
ză zarzavaturile în nisip. Astfel, în timpul 
iernii: zarzavatul își va păstra aceeași pros
pețime de parcă .ar fi fost, cules de curînd.

Luînd aceste măsuri și 'lucrînd cu însufle
țite,. membrii gospodăriei noastre colective 
au asigurat păstrarea în bune condițiuni a 
recoltei bogate din acest an.

INCZE NAGY
Președintele gospodăriei colective , 

„Partizanul roșu" Curteni, Regiunea 
Autonomă Maghiară

a trebuit să recurgă la toată viclenia 
țăranului care își apără avutul de pră- 
dăciunea unor guri hulpave. Ca un fur 
pătrundea in propria lui grădină de ape 
și canale, de unde eșea cu citeva perechi 
de păstrăvi, sămînță viitoarei crescătorii. 
A doua oară, in potopul din vara anului 
trecut, a trebuit să învingă furia apelor 
și să smulgă valurilor vijelioase, păs
trăvii amețiți de furtună.

Acum, apa se scurpe limpede dintr-un 
bazin intr-altul, bolborosind in „călu
gări" — orificiile de nivel al canalelor 
subterane, numite așa in memoria pri
milor păstrăvari romîni, monahii mănăs
tirilor de munte.

Ar fi greu de spus dacă asociația din
tre felul cum sună numele de familie și 
profesiunea atit de legată de viața Pi
riului de mijnte, ar fi contribuit cu ceva 
la consacrarea tovarășului Anghel Piri
ianu in munca de creștere și perpetuare 
a renumitului păstrăv de Teleajen. Dar 
limpezimea de cleștar a apelor de munte, 
șopotul lor de continuă sfadă, s-au legat 
de viața omului prin rădăcini adinei.

— Păstrăvul e o ființă gingașă! — 
spune Anghel Piriianu. Și numai datorită 
ajutorului dat de om a fost împiedicată 
pici ea lui din riurile noastre... La 
șitul toamnei perechile de păstrăvi 
spre izvoarele de munte unde iși 
icrele. Dar pe cale naturală abia 
iese un pește din o sută de mii de 
Pe cind in crescătoria noastră avem 
pierdere de abia cinci la sută.

La prima vedere, nimic prea deosebit. 
Trei zeci și șapte de bazine in care foiesc 
noroade de pești. Dar dacă privești atent, 
vezi in fiecare bazin o anumită virstă. Și 
de aici ‘întreaga gamă a creșterii plăpin- 
dului păstrăv. Intr-un loc, unde peștii 
sînt doar cit firul de păr, se pisează mă. 
runt gălbenușul de ou fiert și ficatul de 
vită. In alte bazine, slnt aruncate bucăți 
întregi de carne și indată păstrăvii încep

sflr- 
urcă 
lasă 
dacă 
ouă.

o

Și-au îndeplinit sarcinile 
din planul cincinal

Pînă acum, 45 de întreprin
deri și cooperative meșteșugă
rești din regiunea Oradea și.-au 
îndeplinit sarcinile cincinalului.

Printre ultimile întreprinderi 
care și-au realizat cincinalul 
înainte de termen se numără : 
fabrica de mașini-unelte „în
frățirea", întreprinderea meta
lurgică „Bernat Andrei", fabri
ca „Arovit" din Valea lui Mihai, 
fabrica de bere „Munca" și fa
brica de spirt „Vicțdria" din 
Oradea.

In anii cincinalului, colecti
vul fabricii „înfrățirea" a in
trodus în fabricație noi tipuri 
de mașini pentru _ industria 
ușoară, numeroase piese pentru 
tractoare și mașini agricole și 
4 sortimente de bunuri metalice 
de larg consum. întreprinderea 
produce în momentul de față, 
de 11 ori mai mult decît1 în 
anul 1950.

La fabrica „Victoria", econo
miile realizate în ultimele 6 
luni au depășit suma de 500.000 
lei, iar la fabrica „Munca" s-au 
economisit în anii cincinalului 
peste 2.000.000 lei.

(Agerpres)

Carotaj radio-acfiv 
în bazinul carbonifer 

moldovean
MOINEȘTI (de la corespon

dentul nostru). — Zilele trecute 
și-a făcut apariția pe plaiurile 
moldovene un oaspete de seamă 
— prima stațiune sovietică de 
carotaj radio-activ.

Carota radio-activă a fost 
introdusă pînă acum în patru 
sonde, dintre care trei vor fî 
date în curînd în exploatare, 
pentru prima oar,ă, iar cea de 
a patra este o sondă veche. Cu 
toate că nu s-au executat încă 
perforări, pe baza cercetărilor 
făcute, specialiștii afirmă că 
„ochiul atomic" a înregistrat 
constatări dintre cele mai pro
mițătoare.

Primii turiști romîni care vor 
vizita Uniunea Sovietică

Din primele zile, de cînd au început înscri
erile pentru excursiile turistice peste hotare 
organizate de Oficiul național de turism 
„Carpați", sute de cetățeni amatori de 
turism vizitează birourile oficiului cerând 
informații.

Printre primii înscriși pentru excursiile 
organizate în cursul lunilor septembrie și 
octombrie în Uniunea Sovietica figurează 
oameni ai muncii din întreaga țară, prin
tre care inginerul Dan Ionescu de la Insti
tutul de mecanică aplicată al Academiei 
R.P.R., medicul Alexandru Ciucă din Timi
șoara, inginerul Ion Marinescu și soția sa 
din Ucea și alții. „O sa-i fac o frumoasă 
surpriză soțului meu care se specializează 
în Uniunea Sovietică, cînd o să mă vadă'* 
— își exprima bucuria Ana Marin din Bucu
rești completînd cererea pentru a participa 
la această excursie.

Pe adresa Oficiului național de turism 
„Carpați" sosesc numeroase scrisori din 
partea amatorilor de turism din întreaga 
țară prin care se cer amănunte asupra ex
cursiilor organizate peste hotare, iar sute 
de cetățeni solicită zilnic informații tele
fonice. (Agerpres)

o vinzoleală fără asemănare și apa ba- Z 
zinului pare că clocotește. <<

— Odată, pe vremea cind munceam în $< 
păstrăvăria lui Sterică Niculescu de la 
Văleni, un chefliu din cei care plăteau un 
pol pe o fiță de o sută de grame, s-a 
lăudat că iși prinde singur păstrăvii de 
grătar, cu mina. S-a dezbrăcat și fără 
șă asculte sfaturile celor mai cu cap, s.a 
aruncat in bazin. După citeva clipe l-am 
scos afară, cu pielea ciuruită.

Și Anghel Piriianu ride. Povestește in- 
Umplerea aceasta și multe altele, și stu
denților care bat drum lung de la Bucu
rești ori Cluj pentru a-i învăța metodele 
și excursioniștilor minați de curiozitate. 
Apoi iși duce oaspeții de care întotdea
una e bucuros, prin fața bazinelor, le a- 
rată „malaxorul" de carne — o mașină 
de tocat pusă in mișcare de forța apei, — 
incubatoarele de icre, și dacă cei veniți' 
i-au picat omului la inimă, ii urcă in 
cămăruța de la etajul cabanei și le arată 
două diplome de onoare ale Consiliului 
Central al Sindicatelor și o Medalie a 
Muncii primită ca distincție și răsplată 
in anul trecut.

Apoi povestește despre greaua dar mi
nunata lui muncă. Și de vrei și te duce 
pasul, poți privi roadele acestei munci in 
apele riurilor Teleajen, Tele jenei, în Văr. 
bilău și Nehoiu, in Pisca Mică șt Pisca 
Mare și in multe rîuri de munte din țâra 
noastră care au fost repopulate cu păs- ■ 
trăvii din Poiana Stinii.

Spre seară, cind pornim din nou să ne 
luăm la trintă cu drumul răscolit de șu
voaie, Anghel Piriianu rămine în grădina 
lui de ape și din drum il vedem încă 
mult timp robotind în jurul cleșteelor. Și 
parcă-l auzim povestind despre ciudata 
viață a păstrăvului rominesc pe care nu
mai munca și priceperea omului l-a re
întors apelor noastre de munte.

IOAN GRIGORESCU

>> 
>>
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Muncesc pentru orașul lor drag
Deputatul fruntaș
Despre deputatul Victor Mol- 

dovanu se spune la sfatul popu
lar că este cel mai activ. A- 
cest. lucru 11 spun însă și ce
tățenii din circumscripția sa e-

lectoraîă cu care deputatul are 
o permanentă legătură. N-a e- 
xistat incă o problemă gospo
dărească în circumscripție pe 
care deputatul să nu o fi rezol
vat cu sprijinul sfatului popu
lar și prin antrenarea la toate 
acțiunile a cetățenilor din cir
cumscripție.

Pînă nu de mult, străzile Pa- 
trioților și Yalta din circum
scripția sa, nu erau pietruite. 
Din discuțiile deputatului cu ce
tățenii a reieșit că se poate pro
cura piatra și pietrișul din re
surse locale, de la o carieră din 
Turnișor. Cu sprijinul comitetu
lui executiv, a,u obținut mașinile 
unor întreprinderi care i-au a- 
jutat 1» transportarea materia
lelor.

După pietruirea străzilor Pa- 
trioților și Yalta, cetățenii au 
propus să se instaleze în car
tier și difuzoare., La intervenția 
deputatului și prin organizarea 
unor festivaluri artistice pentru 
stringerea banilor s-a rezolvat 
și această problemă.

In tot orașul Sibiu ai să în- 
tilnești străzi curate, măturate 
la timp, garduri vopsite, case 
văruite. Totuși, în. cartierifl unde 
este deputat Victor Moldovanu, 
curățenia este’ parcă mai stră
lucitoare. Deputatul .a discutat 
ca fiecare om în parte, arătîn- 
du-i cit de mult valorează pen
tru viața lui, pentru sănătatea 
lui, menținerea unei curățenii e- 
xempla.re. Iată de ce pe drept 
cuvînt Victor Moldovanu este 
socotit la Sibiu deputat fruntaș.

Cine vizitează astăzi orașul Sibiu rămîne plăcut impre- J 
sionat nu numai de așezarea sa într-o regiune pitorească } 
și de construcțiile sale vechi și noi, ci și de aspectul său, j 
de ordinea și curățenia care domnesc aici, intr-adevăr, si- ] 
bienii au cu ce se mindri. Orașul lor devine din ce în ce j 
mai frumos, are tot mai mult aspectul unui oraș civilizat, j 
ca urmare a măsurilor luate de sfatul popular orășenesc I 
și a inițiativei și muncii entuziaste a cetățenilor orașului.

In cadrul întrecerii cu celelalte orășe ale țării; organizată { 
în cinstea zilei de 23 August, continuîndu-se acțiunea de j 
înfrumusețare și îngrijire a orașului, au fost înfăptuite în j 
orașul Sibiu mari iucrări ediljtaro-gospodărești: pavaje și J 
asfalte și reparații de pavaje pe o suprafață de peste ) 
36.000 m. p.; amenajări de trotuare pe o suprafață de j 
6.482 m.p.; amenajări de parcuri pe o suprafață de 14.530 
m.p., etc. La toate lucrările edilitaro-gospodă'rești s-au j 
realizat economii in sumă de peste 600.000 lei.

Acțiunile inițiate de sfatul popular nu au mers numai pe 1 
linia lucrărilor de înfrumusețare ci și pe linia Îngrijirii și J 
curățirii străzilor, imobilelor, curților, parcurilor, etc. Nu- j 
meroasele acțiuni inițiate de sfatul popular pentru a da un j 
aspect de oraș civilizat Sibiului sini susținute de către j 
deputați și cetățeni. Rezultatele bune obținute la Sibiu, sînt j 
rodul legăturii sfatului popular cu masele.

Prezentăm mai jos cîțiva din 
țenii din orașul Sibiu, fruntași 
țâre și îngrijire a orașului lor ;

★

Vă place aspectul?
In orașul Sibiu sînt în mai 

toate străzile lăzi pentru depo
zitarea gunoaielor menajere. 
Mai sînt insă la Sibiu și cetă
țeni care tiu' respectă regu'iile

activiștii, deputății și cetă- 
în acțiunea de infrumuse-

0 gospodină
Elisabeta Herman este doar 

o simplă gospodină dintr-uit 
cartier al Sibiului. Pînă nu de 
mult viața ei se scurgea lțniș. 
tită: trebăluia prin casă, apoi 
pe la bucătărie și îți 
cele din iwmă lua o 
carte și citea. Și astăzi 
mai face aceste treburi, 
și astăzi mai citește, u- 
neoiri chiar mai mult 
ca înainte, dar vederi
le ei sînt însă mai 
largi. Au început s-o 
intereseze, și treburile'. ti
cartierului în care lo
cuiește. Ea dorește
azi ca nu numai casa ei să fie 
curată șl frumoasă, ci și cele 
ale vecinilor, strada toată, car
tierul în care trăiește să fie me
reu mai plăcut.

Și Elisabeta Herman a venit 
chiar cu propuneri. Intr-o dis

cuție avută cu deputatul din cir
cumscripție a propus ’■acestuia 
să se amenajeze un parc pe te
renul din piața Cluj. Propunere 
justă, cum ’ s-a constatat mai 

apoi cînd cu sprijinul 
sfatului papular au și 
început lucrările de a: 
menajare a parcului. 

’’Xcutn e o plăcere să 
stai in ațest parc la 
umbră răcoroasă a po
milor și să privești la 
jocul zglobiu al copii
lor și la plimbările ti
nerilor.

Acest parc trebuie 
însă îngrijit. Nu rare
ori ai s-o Întîînești pe 

Herman curați nd a- 
gospo-

Elisabeta
leile împreună cu alte
dine, îngrijind iarba și florile. 
Și în toate lucrările se vede 
mina pricepută, harnică, a gos
podinei.

de curățenie și depozitează gu
noaiele lingă lăzi. Iată de ce 
lingă aceste lăzi au apărut — 
prin grija secției de gospodărie 
comunală — o serie de pancarte 
care reprezintă caricaturi cu 
aspectul urît aii lăzilor cu gu
noaiele împrejur și pe care stă 
scris : Vă place aspectul ? A- 
ceastă măsură cu caracter edu
cativ a și început să-și dea roa
dele. Ea este însă unai din mul
tele măsuri luate de secția de 
gospodărie comunală al cărei șef 
este Dumitru Buia.

Secția, pe care. o. conduce tov. 
■Dumitru Buta are în principal 
sarcina să asigure prin intre- 
£rinderiie sale curățenia orașu- 

jt, aprovizionarea cu aipă și e- 
nergie electrică a populației Și 
această'sarcină este îndeplinită, 
cu succes. Tov. Dumitru Buta 
ca un bun gospodar, ce este, 
merge mereu pe teren, contro
lează munca tehnicienilor din 
secția sa, îndrumă și dă sfaturi 
a cold unde acestea sint necesa
rei se Interesează de nevoile ce
tățenești.

Cetățenii orașului Sibiu ad
miră cu plăcere gardurile pre
fabricate, de diferite modale și 
mărimi cu care sînt împrejmu
ite multe parcuri și grădini, 
multe imobile. Executarea, lor 
originală și artistică atrage de 
la prima vedere atenția. Aces 
tea sînt rodul muncit secției de 
gospodărie comunala a tov. 
Buta și a inginerilor din colec
tivul său.

Unul din cele 110 Contribuția femeilor
Printre primeile comitete de 

stradă alese în orașul Sibiu 
este și cel din circumscripția e- 
lectorală nr. 15. Președintele 
comitetului de stradă ai fost a- 
les atunci Gntorghe 
Rotescu, casier la CFR. 
Nici președintele și 
nici ceilalți șase mem
bri ai comitetului de 
stradă n-au prea știut 
la început ce sd facă. 
Cetățenii cartierului, 
nevoile lor, le-au 
însă buni sfătuitori. A- 
șa a apărut în plan ac
țiuni ca : amenajarea 
și curățirea străzilor, 
construirea unei cișme
le publice, amenajarea 
unui parc. Acestea au 
fost primele acțiuni începute în 
cursul acestei veri și acestea au 
constituit și primele succese.

Poate la prima vedere, un 
trotuar pietruit, prelungirea 
liniei electrice cu cîțiva stîlpi

pe o stradă oarecare, văruirea 
unor case și garduri, nu con
stituie lucruri deosebite. Dar 
pentru oamenii dintr-un cartier 
mărginaș care nil mai tre

buie să meargă la mari 
depărtări pentru apă, 
care nu mai orbecăiesc 
noaptea iprin noroi, a- 
cestea sînt de interes 
vital. De aceea comi
tetul de stradă, al că
rui președinte este tov. 
Gheorghe Rotescu, și-a 
organizat munca în a- 
ceastă direcție și re
zultatele sînt din cele 
mai bune. Stimulat de 
succesele sale, comite

tul de stradă din circum
scripția electorală nr. 15, a 
chemat la întrecere toate ce
lelalte 109 comitete de stradă 
din oraș și dacă-șl va duce tot 
așa' activitatea poate va ieși 
chiar fruntaș pe oraș.

Intr-un cartier îndepărtat, 
dar pitoresc al Sibiului, am tn- 
tilnit-o pe deputata Eugenia 
Sigmireănu. Drept răspuns la 
întrebarea noastră în 
legătură cu participa
rea el la acțiunea de 
înfrumusețare și în
grijire a orașului, Eu
genia Sigmireănu ne-a 
vorbit despre munca 
femeilor din circum
scripția sa, fetitei har-' 
nice care-i dau întot
deauna cu dragă ini
mă o mînă de ajutor.

In circumscripția ei 
electorală nu există 
gospodină care să nu 
aibe. grădină de zarza
vat, păsări, porci și iepuri pe 
lingă casă. Aceasta este o ur 
mare a . inițiativei luată de co
misia de femei a orașului și 
pe care deputata Sigmireănu 
și-a însușit-o și a sprijinit-o.

Cînd vorbim despre activita

tea deputatei Eugenia; Șigmi- 
reamu, nu se! poate să nu vor
bim și despre mi ne e 
în tindul femeilor pentru cură

țenia caselor, curților' 
și străzilor. Vizitatoru. 
acestui cartier admiră 
aCtim nu numai prive
liștile din jur. cu care 
natura a fost darnică, 
dar și hărnicia gos
podinelor care au rea
lizat în acest decor 
natural frumoase gră
dini de flori, care au 
făcut oasele lor albe și 
strălucitoare, încîntîn- 
du-ți ochii. In tot ceea 
ce întîînești în circum
scripția deputatei Eu

genia Sigmireănu se vede mîna 
pricepută a gospodinei, sau cum 
ar zice deputata, contribuția fe
meilor la acțiunea de înfrumu
sețare și îngrijire a orașului, 
contribuție pe care am întîlni- 
t-o în multe locuri, vizitînd Si
biul.

Text: STAN VLAD. Desene: GH. CHIRIAC

★ ★ ★

Teatrele din țară 
își deschid stagiunea

„imi'ij >0,^-ihttdi^e la tfirjijiB .țugii sep-. 
lembrie qp ■ rțlixafța piefcsiai >,Fata apelor" ■ 
de Veronica Porumbacu.

Col-țseiivui .lealrulttK Nwțwwi dii» lași iși 
va ncepe noua stag.une în cursul acestei 

. luni cu spectațolu.l. „in stepele Ucrai
nei' de Al. Korn'eiciuk. Sint de asemenea 
ai repetiție 5pi|seli „Romlp și Julietta" de 
W. Shakespeare și „ramifta Kovacs" de 
Ana Novac.

Tot in luna septembrie .își va redeschide 
■porțile Teatrul Național din Craiova cu pre
miera „Vassa Jelpsnova"'de M, Gorki. „Po
vestea unei ipbiri“,de K. .Sțmonov, și „Mirea
sa desculță" de Sute Andras '• și -'Zoltan 
Hajdu sînt viitoarele premiere ale teatrului.

Teatrul de stat din Arad a prezentat de
ja în premieră piesa „Atențiune copii" de 
Lucia Demetrius, și pregătește în continuare 
piesele „Citadela sfărimată" de H. Lovines- 
cu, „Doamna ministru" de B. Nușici, precum 
și un spectacol de estradă pentru deplasări 
în regiune. La 1 octombrie, colectivul tea
trului va pleca în turneu cu piesa „Cita
dela sfărimată".

Stagiunea Teatrului de stat din Orașul 
Stalin se va deschide în jurul lui 20 sep
tembrie cu piesa „Atențiune copii" de Lu
cia Demetrius.

Premiera piesei „Decorații" de M. Steh- 
'ik va inaugura stagiunea de toamnă » 
Teatrului de stat din Valea Jiului.

La Teatrul de stat din Timișoara, artiștii 
secției romîne pregătesc premiera „Impără- 

■lița lui Machidon" de Tiberiu Vornic și 
Ioana Posteinicu, alături de reluările „Slu
gă la doi stăpini" de C. Goldoni și „Doam
na ministru" de B. Nușici ; secția germană 
repetă piesa „Caut urgent pe Shakespeare" 
de H. Kiphardt, iar secția maghiară între
prinde în prezent un turneu în țară cu 
■„Hangița" de C. Goldoni.

Colectivul Teatrului de sfat din Reșița, 
care se află de asemenea în turneu, cu pie 
sa „Hangița!*, repetă în timpul deplasării 
piesele „Cu ochii în patru" de I. Alanasiu 
Atlas și C. Pedu și: „Ruptura" d,e B. La- 
vreniev pe care le v.a prezenta în. prima 
parte a stagiunii.

Teatrul de stat din Bacău va deschide 
stagiunea cu premiera „O scrisoare pierdu 
tă“ de I. L. Caragiale.

Printre spectacolele pe care le pregătesc 
colectivele celorlalte teatre dramatice din 
(ară pentru a le prezenta în premieră 
în prima parte a stagiunii sînt: „Povestea 
unei iubiri" de K. Simonov la Teatrul de 
stat din Baia Mare, secția romînă și Tea
trul de stat din Pitești, „Citadela sfărîma- 
tă" de H. Lovinescu la Teatrele de stat din 
Constanța și Pitești și la secția maghiară 
a Teatrului de stat din Oradea, „Urma a- 
lege" de N. Moraru Ia Teatrul de stat din 
Brăila, „Intîlhîre cu tinerețea" de A. Ar
buzov |a Teatrul maghiar de stat din Cluj, 
„Familia Kovacs" , de Ana Novac și „Pă
durea" de A. N. Osțrovșki Ia Teatrul rna-, 
ghiar de stat din Sf. Gheorghe, „Mielul 
turbat" de A. Baranga la noul Teatru de 
stat din Bîrlad etc.

Numeroase premiere ^in repertoriul dra
maturgiei clașice și;. contemporane vor avea 
loc în continuarea stagiunii teatrelor din 
țară. Astfel, vor putea fi văzute piesele: 
„Nevestele vesele din Windsor" de W. Sha
kespeare, „Clinele grădinarului" de Lope 
de Vega, „Don Carlos" de Schiller, „Cada
vrul viu" de L. Tolstoi, „Pygmalion" și 
„Discipolul diafanului" de B. Shaw, „Revi
zorul" de Gogol, „Micii burghezi" de M. 
Gorki, „Jaful”1 de J. London, „Hagi Tu- 
dose” de B- Delavrancea, „Plicul" de L. 
Rebreanu, „O familie renumită" de B. Ro- 
mașov, „Frica" de George Soria, „Patrio
tica romînă" de M. Ștefănescu și altele.

T M #f,.u • (Ajgerpreș.)
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Filarmonica cehă din Fraga
Orchestra Filarmonicii cehe din Praga, 

care ne vizitează ț,ara, împreună cu dirijorii 
ei permahenți Karel Ancerl și Karel Bejna, 
este o valoroasă formație simfonică cu faima 
intern,aliMam M W W W W. W W. ț

Să sporim volumul lucrărilor agricole mecanizate

T.*Sînnicolau Mare 
) hantri anual cu

Brigada lupta pentru 
îndep.inirea angajamentului
Prin luna martie, anul acesta, am devenit 

șeful brigăzii de tractoare nr. 14., Era tocmai 
pe vremea cînd Eroul Muncii Socialiste Va- 
sile Voichița de la S.. 
pornise inițiativa : „lt
fiecare tractor". împreună cu tractoriștii din 
brigadă am analizat condițiile noastre de 
muncă și am hotarît să pornim bătălia ca 
să atingem și să depășim și noi cifra de 
1000 hantri pe tractor. Am pornit la treabă 
cu mult entuziasm dar vremea schimbătoare 
din primăvară ne-a făcut oarecare încurcă
turi. Din cauza timpului nefavorabil, întrea
ga brigadă, adică cele cinci tractoare cu care 
lucrăm într-un schimb, am realizat în cam
pania de primăvară numai 623,53 hantri.

Așa am pierdut cel puțin vreo 1000 de 
hantri. In campania de vară am încercat să 
recuperăm aceste pierderi. Prin buna înțele
gere cu colectiviștii din comuna Gelu, unde 
lucrăm, am extins volumul muncilor mecani
zate și. am reuși*, să realizăm 1462,78 hantri.

Ca să putem atinge și chiar depăși anga
jamentul luat, noi ne-am îndreptat atenția 
spre cîteva lucruri pe care le-am socotit mai 
importante. Mai întîi am căutat ca tractoriș
tii să-și ridice nivelul lor profesional. Acest 
lucru îl realizăm prin diferite metode. La bi
blioteca din vagonul-dormitor există cărți 
tehnice și broșuri pe care tractoriștii le ci
tesc în timpul liber. In afară de aceasta, cînd 
se întîmplă o defecțiune mai gravă la _un 
tractor, ne adunăm toți lingă, el, discutăm 
despre cauzele care au provocat-o, criticăm 
pe cei vinovați.

Desigur că n-am fi ajuns la rezultatele de 
care am amintit mai înainte dacă nu țineam 
o legătură strînsă cu colectiviștii. Brigăzile 
de cimp ale colectivei din comuna Gelu ne-au 
pregătit din timp terenurile și ne-au dat tot 
sprijinul cerut.

De pe acum ne-am gîndit și la celelalte 
munci ca : arături de toamnă, însămînțări, 
etc. Le vom efectua într-un timp cît mai 
scurt, pentru că lucrînd așa vom reuși să 
ducem la îndeplinire angajamentul luat, a- 
cela de a da cu fiecare tractor K.D. 35 cîte 
1000 de hantri anual.

PEICI BOSCO
șeful brigăzii de tractoare nr. 14 

de la S.MlT. Gottlob-Arad

Oameni
— Vezi că ai făcut prost ce-ai făcut la 

tractor și cînd are să pornească are să dea 
peste tine.

— N-avea nici-' o grijă, -răspunse tracto- 
. ristul căruia i se adresase acest avertis
ment și continuă să învîrte la manivelă. 
In clipa următoare fu însă cît pe ce să ni
merească sub roțile namilei de oțel. Se dă
du la o parte și ca și cum nu s-ar fi întîrn- 
plat nimic începu să fumeze. In timp ce alții 
îi struneau bidiviul pornit, el își sugea tac
ticos pipa, ocupație care după cît se părea 
începuse să-l absoarbă în întregime în ziua 
aceea frumoasă de septembrie.

Nu-i așa că mai calm om decît acesta nici 
nu se poate? Dar aflați că nu-i singurul 
olimpian de la S.M.T.-Roșeți — căci acolo 
avea ioc dialogul de mai sus -- ci că în 
această unitate, de la director și pînă la ul
timul paznic de noapte, mai toți au această 
neasemuită calitate, sînt oameni „calmi".

Astă vară au trebuit să-și înceapă mun
cile în condițiile în care, trimișii stațiunii, 
neobosindu-se să-i convingă și pe țăranii 
muncitori cu gospodării individuale să în
cheie contracte pentru a lucra cu mașinile 
statului, nu acoperiseră decît 63 la sută 
din planul de hantraj. Era limpede că din 
această cauză unitatea nu va putea să pună 
în valoare capacitatea de lucru a parcului 
său de mașini și tractoare. Pe oricine o a- 
semenea perspectivă l-ar fi pus pe ghimpi. 
Dar cei de la S.M.T.-Roșeți nu s-au pierdut 
cu firea. In toată campania de vară nu și-au 
dat silința să mai încheie nici măcar un 
contract, deși condiții pentru aceasta aveau 
mai mult decît suficiente.

Au trimis brigăzile pe teren, iar acestea 
au început muncile: Prost reparate în atelie
re, mașinile au început să se defecteze pe 
capete. Deși aveau putința, n-au înființat un 
atelier mobil care ar fi putut să-i scoată în 
mare măsură din încurcătură cu defectarea 
utilajului. La începutul lui septembrie, cînd 
s-a terminat treierișul, au început să se fa-

,,calmi“
că socotelile. Sintetizate, acestea au făcut 
să apară următoarele cifre: 57 la sută rea
lizat din planul pe campania de vară. Ori
cine,’ în fața unpi asemepea bilanț» n-ar fiț 
știut, cum se spune, ț pe ' unde, să ași scoată 
cămașa. Oricine, dati nu'și mecanizatorii de 
la Roșeți. Ei nu și-au pierdut „calmul" nici 
de data aceasta.

A început luna septembrie și lai ei 
nu s-a făcut absolut nimic pentru a se 
analiza cauzele neîndeplinirii planului pe 
perioada de vară. Nu s-a organizat nici mă
car obișnuita ședință cu întregul personal. 
Brigăzile au trecut la aratul de toamnă. Dar 
sporul lor este încă mic. Asta pentru că a 
început să se repete din nou povestea dm 
timpul verii. Atelierul mobil n-a fost ame' 
najat și pentru orice reparație mașinile tre
buie luate de pe cîmp și duse la centru. In 
prima săptămînă a lui septembrie, de pildă, 
se aflau în atelierele stațiunii nu mai puțin 
de zece tractoare. Dacă mai adăugăm la a- 
sta și faptul că cele mai multe mașini 
lucrează sub normă, ne putem da seama de 
ce S.M.T.-Roșeți este codaș și în actuala 
campanie. Ar trebui ca toate acestea să con
stituie motive de neliniște pentru mecaniza
tori, Dar nu se întîmplă. așa. „Calmul" lor 
proverbial îi scutește de frămîntări.

Tot ce e prea mult, strică sau dovedește 
stricăciune. Serviciu’! regional S.M.T,-Bucu
rești ar trebui să țină seama de acest adevăr 
și să ia în discuție „calmul" celor de la 
S.M.T:-Roșeți. Să fie analizaiă activitatea a- 
cestei stațiuni și lichidate lipsurile ei grave, 
să se ia cuvenitele măsuri de îndreptare.

Și astfel, într-o frumoasă zi de septem
brie, la S.M.T.-Roșeți nu vom. asista la dia
loguri și la scene stranii de felul celor ară
tate la început, ci la altele de cu totul alt 
soi, la dialoguri între oameni pe care-i tur
bură fiecare sarcină neîndeplinită, fiecare 
lucru care nu-i făcut cînd trebuie și cum tre
buie, la scene de muncă intensă.

I. PAVELESCU i

Spre o mie de hantri
Mi-am propus astă primăvară să dau anual 

cu tractorul meu KD-35, 1000 de hantri și 
chiar mai mult. In acest scop, am luat’ mai 
multe măsuri. întîi și întîi mi-am pregătit 
bmejațelaB tnectorul. L-a'iu revizuit și l-am 
pust lj punct, cum m-am priceput mai bine. 
Apoi cînd m-am dus la cîmp am mai făcut 
și altele. Am luat bunăoară legătură cu cei 
cărora trebuia să le lucrez. Nimeni nu știe 
ce mare însemnătate are acest lucru. La gos
podăria colectivă din Săveni sau ia cea din 
Pla'tonești, la întovărășirile din Frățilești și 
din Săveni, ca și în Iodurile unde lutram la 
oamenii cu gospodării individuale eu am 
avut în permanență de muncă, n-am fost ne
voit să opresc tractorul nici măcar un ceas, 
tocmai pentru că am stabilit legături trai
nice cu cei în drept.

Cîteva cuvinte se cuvin spuse în ceea ce 
privește aprovizionarea cu carburanți. In 
primăvară fiind rutiere și cisterne mai^ pu
ține în stațiune, trebuia uneori să mă duc 
eu să aduc combustibilul necesar. Dar în 

• vară, acest lucru nu s-a mai întîmplat. Am 
amenajat la brigadă două cisterne. Căutam 

■ ca oricînd una din ele să fie plină ca să 
putem să ne luăm ce ne trebuie fără să 
pierdem din timpul de lucru. Aș mai putea 
adăuga cîteva lucruri în ceea ce privește a- 
plicarea metodelor de muncă înaintate. Per
sonal am aplicat mai cu seamă metoda gra
ficului orar și cea a cuplajelor. In primă
vară, aceasta din urmă m-a ajutat foarte 
mult. Nu mi-am precupețit nici un efort. 
N-am avut om de schimb pentru tractor, dar 
asta nu m-a împiedicat să fac ca mașina să 
lucreze din plin. Am folosit cît am putut 
vremea, am eliminat timpii morți cauzați 
de discuții, lipsuri nemotivate, îniîrzieri și 
altele. Și lucrînd așa, muncind tot anul cu 
dîrzenie și abnegație, am scos și rezultate 
frumoase. Cu tractorul meu am realizat pînă 
acum peste 820 de hantri. Corespunzător 
mi-a crescut și salariul. Numai pe luna mai 
bunăoară, am cîștigat peste 3000 de lei. 
Voi munci și mai departe: cu aceeași rîvnă. 
Voi da anul acesta cei 1000 de hantri pro- 
miși și poate și mai mult. înspre aceasta 
îmi sînt îndreptate privirile și concentrate 
toate forțele de care dispun.

DUMITRU FOTĂ 
tractorist fruntaș de la S.M.T.

Hagieiii-Co'nstanfa (

De la pupitru ei- și-au dirijat unele lucrări 
proprii marii . compozitori Gustav Mahler, 
Alexandr Glazunov, Eduard Grii-g. Vircvnt 
d’Indy, Pietro Mascagni,"panus M .baud.

Printre soliștii care au concertat in cadrul
"’LL personalități 

artistice celebre bip-Casais. Vladimir
Horovitz,- Jan'Kubelik, F. Ondricek, David 
Oistrach.’Glnette Neveu, Pierre Fournier, A. 
Navarra, Jacques TJubwid, Emil Ghilels, 
Svetoslav Richter și, multi aljif,

’ Cu tot succesul ei, afirmat pe plan euro-

........................................ . z «juni., omului vaiv ou vvmv

Prima manifestare a acestui ansamblu, Filarmonicii cehe se numără
născut din inițiativa membrilor orchestrei 
Teatrului National-.din Praga, a avut loc in 

'ziua de 4 ianuaris-1896 sub bagheta marelui 
.compozitor clasic ceji Antopin Dyvpjak. Cinci 

mai tfrziu, eforturile asociației, artiștilor, 
condusă de Ludovic Celan'skv. au dus ia în-

ființarea „Filarmonicii cehe", ca formațiune 
simfonică independentă, care s-a afirmat 
de-a lungul a mai bine de cinci decenii ca 
un factor important in viața culturală a Re
publicii Cehoslovace.

In 1901, puțin timp după întemeierea insti
tuției, bagheta de prim dirijor al orchestrei 
a fost încredințată lui Oskar Nedbal, unul 
din' membrii vestitului „Cvartet de coarde 
ceh". Sub conducerea entuziastă a acestui 
dirijor remarcabil și cu participarea marelui 
violonist Jan Kubelik, Filarmonica cehă a 
întreprins în 1902 primele sale turnee în 
străinătate.

După războiul din 1914—1918 a fost che
mat in fruntea orchestrei Vaclav Talich care, 
prin înalta sa competentă și o muncă edu
cativă neobosită, desfășurată în decursul ce
lor 25 de ani de activitate dirijorală, a ri
dicat nivelul artistic al ansamblului situîn- 
du-1 în rîndul celor mai apreciate orchestre 
simfonice europene.

Cei mai de seamă dirijori și soliști au con
certat cu această orchestră. Este de-ajuns să 
pomenim numele unor interpreți iluștri ca: 
E. Ansermet, Th. Beecham. A. Boult, E. KleL 
ber, C. Klemperer, B. Molinari, P. Mocteux, 
Ch. Munch, K. Kondrasin, V. de Sabata, 
BrUno Walter. E. Mravinski, G. Fitțelberg, 
G. Georgescu, Fr. Konwitschny, A. Pedrotti, 
A. Cluytens, H. Abendroth, J. Ferenesik, L. 
Bernstein, spre a ne da seama de locul pro- 
eminent pe care l-a deținut „Filarmonica 
cehă" printre formațiile simfonice europene.'

pcan in nenumărate turnee, orchestra Filar
monicii cehe, lipsita de sprijinul oficialității, 
s-a zbătut decenii de-a rîndul în cele mai 
mari greutăți care i-au amenințat deseori 
chiar existența. Veșnica nesiguranță și lup
tele neîncetate pentru menținerea orchestrei 
au încetat abia în 1945, în momentul cind, 
datorită instaurării puterii .populare in Re
publica Cehoslovacă, Filarmonica cehă a pu
tut fi transformată într-o instituție de stat.

Cu prilejul împlinirii a 50 de ani de la 
înființarea sa, Filarmonica cehă a inițiat în 
1946 organizarea primului festival internațio
nal „Primăvara la Praga" care constituie de 
atunci în fiecare an un nou p.rilfej de afir
mare a minunatelor însușiri artistice ale 
ansamblului.

Pentru rodnica sa activitate și minunatele 
ei realizări pe tărimul culturii muzjcale, Fi
larmonica cehă, condusă din anul 1950 de 
maestrul Karel Ancerl, a fost răsplătită prin 
decernarea Premiului dte Stat de gradul I, 
pe anul 1954.

In cadrul prevederilor acordului cultural 
încheiat între Republica Cehoslovacă și 
R.P.R., Filarmonica cehă ne vizitează țara, 
unde va întreprinde, în a doua jumătate a 
lunii septembrie un turneu, dind concerte în 
Capitală și apoi în orașele Constanța, Iași, 
Orașul Stalin, Tg. Mureș, Cluj și Timișoara. 
Primele două concerte vor avea ioc Ia Bucu
rești îh sala Ateneului R.P.P. și anume sîm- 
bătă 17 septembrie, ora 19,30 și duminică 

.18 septembrie, ora 10,45.

NOTĂ BIBLIOGRAFICĂ

Acad. M. Ralea: „Studii
Culegerea de „Studii de .psihologie și fi

lozofie" a tovarășului academician Mihail 
Ralea, apărută nu de mult in vitrinele libră
riilor noastre, se impune prin varietatea 
problemelor și prin competența cu care a- 
cestea sînt tratate.

Ar fi destul de; dificil, fie și numai să 
enumerăm problemele cuprinse in cele zece 
studii care alcătuiesc culegerea. De aceea 
vom încerca numai să informăm în linii 
mari pe cititorii noștri asupra conținutului 
luorărji,.

Fără. .îndoială că unul dintre cele mai in
teresante studii este acela intitulat „Către o 
nouă orientare a psihologiei . în R.P.R.", în 
care după ce demască falsitatea și caracte
rul aptiștiințific al teoriilor propagate de 
psihologi ca Rădiulescu-Motru, Ion Petrovici 
și alții, tovarășul academician Mihail Ralea 
se ocupă îndeaproape de orientarea nouă pe 
care a iuat-o dezvoltarea psihologiei din 
(ara noastră în anii puterii populare. El 
arată că abia după 23 August 1944, odată 
cu transformările radicale petrecute în țara 
noastră ■ în toate domeniile, locul teoriilor 
reacționare burgheze din știința psihologiei 
a fost luat pentru prima dată de teo>rii cu 
adevărat științifice. Noua psihologie în 
R.P.R. se dezvoltă cu succes, cu toate greu
tățile de creștere, avînd la baza ei concepția 
materialist-dialectică și nemuritoarea învă
țătură a lui Pavlov. Ea continuă ;n același 
timp tradiția luptei neîmpăcate pe care au 
dus-o împotriva concepțiilor reacționare, sa- 
vanți înaintați ca Gheorghe Marinescu și 
C. I. Parhon.

In fața psihologilor din țara noastră —• 
arată acad, prof, Mihail Ralea — stau cî
teva sarcini imediate care trebuie neapărat 
înfăptuite. Astfel, una dintre cele mai im
portante misiuni ce revin psihologilor este 
aceea de ă combate concepțiile ce aparțin 
trecutului, de a adopta concepția materia
listă și căile unei cercetări obiective, in pri
mul rînd aceea a reflexului condiționat. In 
fața psihologilor stă de asemenea sarcina 
de a contribui în mod practic la transforma
rea și dezvoltarea conștiinței în perioada 
construirii socialismului, de a contribui la 
lichidarea rezidurilor trecutului din conștiință 
oamenilor. In sfîrș'it, o altă sarcină a psiho
logiei în perioada de construire a socialis
mului este de a ajuta la un spor material, 
la o creștere a productivității muncit, indus
triei, agriculturii, la dezvoltarea grabnică a 
sectorului artistic.

Este demn de sLibliniat faptul" că în cule
gerea sa de studii, tovarășul academician 
M. Ralea revine și insistă • în numeroase 
rînduri asupra unei trăsături fundamentale 
a noii psihologii din țara noastră — legă
tura ei profundă cu practica, cu sarcinile și 
metodele construirii socialismului, cu nece
sitatea de a sluji creării nu numai a unei 
orînduiri noi, ci și a unui om nou, omul so
cietății socialiste.

In studiile consacrate unor probleme de 
psihologie ca „Contribuții la studiul in
fluenței factorului istorico-social asupra 
senzațiilor", „Lupta psihologilor sovietici 
pentru o metodă obiectivă în psihologie", 
„Importanța Învățăturii lui I. P. Pavlov 
pentru filozofie și psihologie" și altele, M 
Ralea scoate în evidență aportul remarcabil 
al oamenilor de știință sovietici la crearea 
unei psihologii cu adevărat științifice. In 
aceste studii autorul remarcă că psihologia 
ca știință nu se poate dezvolta izolat, ruptă 
de alte științe, cum ar fi spre exemplu pe
dagogia, fiziologia sau filozofia. Acad. M. 
Ralea arată că pentru a se pune capăt su
biectivismului și idealismului în științele 
psihologice, psihologii trebuie să fie înar
mați cu o metodă obiectivă de cercetare, 
metodă descoperită de marele savant I. P.

de psihologie și filozofie11
Pavlov. Numai astfel psihologii vo.r putea să 
înlăture definitiv metodele.speculative, subiec
tiviste, antiștiințifjce, larg ră6pîndite in psiho
logia burgheză. Explicarea obiectivă in 
psihologie, .arată acad. M. Ralea, trebuie 
să se conducă după următoarele prin
cipii : a) unitatea între subiectiv și ■ o- 
biecțiv, imaginea subiectivă nefiind altceva 
decît reflectarea aproximativă a lumii exte
rioare ; b) studiul ad'neit al mecanismului 
nervos al acestor procese de reflectase; c) lă
murirea procesului prin care condițiile sociale 
de existență influențează activitatea nervoasă 
superioară și deci și procesul conștiinței.

Acad. M. Ralea relevă în studiile sale că 
Pavlov a dat o lovitură nimicitoare concep
țiilor idealiste cu privire la dualismul, psiho- 
fizic, concepțiilor antiștiințifjce, metafizice 
(ca weissmanism-morganismulj care’ privesc 
formațiunile organice și psihice încremenite 
ereditar și arată că lupta împotriva aces
tor concepții este o. sarcină de onoare a 
psihologilor noștri.

O mențiune deosebită trebuie acordată 
studiului intitulat „«Războiul psihologic» 
instrument al agresiunii imperialiste" in 
care tov. academician M. Ralea demască o- 
dată mai mult' putreziciunea tezelor unor 
psihologi burghezi, teze puse nu în slujba 
educării trăsăturilor pozitive ale oamenilor ci 
în slujba inducerii lor în eroare, a'întreținerii 
psihozei războiului, a difuzării știrilor min
cinoase, care să ducă la accentuarea isteriei 
războinice.

In ultimele trei studii ale culegerii, tov. 
acad, prof, M. Ralea se oprește asupra unor 
figuri luminoase de gîriditori progresiști: 
Emerson, Anatole Fratice și Vasile Coala.

In special ultimul studiu al culegerii —- 
„Vasile Conta, filozof materialist" — merită 
credem o atenție deosebită. E'l este pe c’t 
știm, una dintre putinele lucrări scrise după 
23 August în (ara noastră care încearcă să 
valorifice opera lui Conta de pe pozițiile în
vățăturii marxist-leniniste. Fie și numai a- 
cest lucru ar fi suficient să trezească inte
resul cititorilor asupra studiului tovarășului 
M. Raiea. Pe bună dreptate, în studiul său 
autorul subliniază cu hotărîre că filozofia 
lui Conta cu toate inconsecvențele ei este în 
esență o filozofie materialistă și ateistă. 
Vasile Conta revine în lucrările sale de nu
meroase opi .asupra problemei raportului din
tre spirit* și materie, ’afirmind hotărît primor
dialitatea materiei față ..de spirit. Lumea 
materială cape șe află" thtr-o . mișcare și 
schimbare veșnică conform unor legi deter
minate (fatale, cum le denumește ContaJ, 
este pe deplin cognoscibilă. In studiui său 
autorul explică în mod jus.f limitele filozo
fiei lui Conta, îndeosebi mecanicismul său, 
atit prin raporturile dintre clasele sociale în 
perioada care a trăit filozoful (epoca com
promisului pe care burghezia îl face cu mo- 
șierimea) cit si prin poziția lui de clasă.

Culegerea de „Studii de psihologie și. fi
lozofie" a acad. M. Ralea ridică și alte nu
meroase probleme — unele rezolvate țn cu
legere, altele numai enunțate .ț- și care și 
cer rezolvarea din partea cercetătorilor noș
tri din domeniul psihologiei și filozofiei A- 
semenea probleme ca aceea a activității 
semnalizatoare a creerului și a celui de-al 
doilea sistem de semnalizare, problema in- 
fluenții factorului istorico-social asupra sen
zațiilor și a celorlalte procese psihice în ge
neral, problemele legate de caracterul dia
lectic al excitației și inhibiției, critica făcută 
behaviorismului. eugeniei și malthusianis- 
mului, sînt probleme care pot preocupa nu 
numai pe cercetătorii în dorrieniul psihologici 
și filosofiei.

Expunerea, clară, vie și colorată face ca 
Paginiile culegerii să fie citite cu interes.

FLORICA MAN



Paa. 3-aSimbătă 17 septembrie 1955 — Nr. 3405 Romîn ia libsrâ

Spectacol de gala
dat de ansamblul artistic al tineretului coreean

5 P O K T K. E. Voroșilov l-a primit la Kremlin
Ansamblul artistic al tineretului coreean 

care vizitează (ara noastră a prezentat vi
neri seara un spectacol de gală în sala Tea
trului C.C.S.

La spectacol au asistat tovarășii : C. Pîr- 
vulescu, acad. prof. dr. C. I. Parhon, Con
stanta Crăciun, L. Răutu, Sorin Toma, M. 
Roșianu, N. Cioroiu, și alții, oameni ai ar
tei și culturii, un numeros public.

Au asistat Dem Em ambasadorul R- P. D. 
Coreene la București și alți membri ai cor
pului diplomatic.

Tinerii soli ai artei coreene au interpretat 
cu succes un variat program de piese mu- 
zicale, dansuri populare, lucrări vocale și 
instrumentale.

In partea întîia a programului corul și or
chestra dirijate de Kim Ghi Dok, artist eme
rit al R. P. D. Coreene au executat Can
tata „Cîntecul păcii", un cîntec despre viața 
fericită a poporului liber coreean, despre vo
ința sa de a apăra pacea.

Solistul Ten U Bon, laureat al celui de 
al 5-lea Festival de la Varșovia a interpre
tat cu mult talent melodia populară core
eană „Cîntecul fazanului" și cîntecul romî
nesc „Cine m-aude cîntind". Soprana Iu în

Membrii delegației de specialiști sovietici 
din domeniul agr.culturii au părăsit Capitala

Membrii delegației de specialiști sovietici 
din domeniul agriculturii, care au făcut o 
vizită în țara noastră, au părăsit vineri di
mineața Capitala înapoindu-se in patrie.

Din delegație au făcui parte Serghei Ste- 
panovici Praksin, candidat în științe agri
cole, locțiitor științific al directorului Insti
tutului de cercetări științifice pentru cereale 
din zona fără cernoziom a U.R.S.S., condu
cătorul delegației, Aleksei Aleksandrovici 
Berezovski, candidat în științe agricole, șeful 
secțipî tehnologia furajelor din Institutul 
unional -de ‘ cercetări pentru furajarea ani
malelor, Feodor Ivanovici Dubkove(ki, depu
tat în Sovietul Suprem al U.R.S.S., Erou al 
Muncii Socialiste, președintele colhozului 
„Cuceririle iui Octombrie" din regiunea

Consfătuirea unor specialiști în cultura porumbului
Zilele acestea a avut Ioc la Institutul de 

cercetări agronomice din R.P.R., o consfă
tuire a amelioratorilor specialiști în cul
tura porumbului din stațiunile experimenta
le LC.A.R.

Tov. AJ. Priadcenco. directorul secției 
ameliorare a plantelor din Institutul 
cercetări agronomice din R.P.R., care 
ț‘ 
greșul internațional al amelioratorilor 
la Budapesta, a făcut o expunere a—

de 
de 

n__  __ „ a
participat la sfîrșitul lunii august ,1a Con

ta Budapesta, a tăcut o expunere asupra 
lucrărilor congresului și asupra celor con
statate în cursul vizitelor făcute în agricul
tura R. P. Ungare.

In cele cinci referate prezentate de spe-

Informații
Vineri dimineața a părăsit Capitala Veikko 

Vennamo, ministrul Finanțelor din Fin
landa, împreună cu soția, care au făcut o 
vizită în țara noastră la invitația Institu
tului Romîn pentru Relațiile Culturale cu 
Străinătatea.

*
Intre 19 și 25 septembrie va avea loc la 

stațiile noastre de radio „Săptămina muzicii 
polone". Ascultătorii emisiunilor radiofonice 
din țara noastră vor avea astfel un nou pri
lej de a cunoaște unele dintre cele mai valo
roase lucrări muzicale ale compozitorilor 
clasici și contemporani din R. P. Polonă.

★
Vineri dimineața a sosit în Capitală Giyn 

Evans, secretar al Asociației de prietenie

Numeroși cititori ai 
ziarului nostru — oa
meni ai muncii de pe 
ogoare,, activiști ai 
sfaturilor populare, di
rectori de cămine cul
turale, etc. — ne-au cerut lămuriri în le
gătură cu diferite probleme legate de asi
gurarea seminței de porumb. Interesul pen
tru problema asigurării seminței de po
rumb e lesne de înțeles dacă ținem seama 
de importanța pe care o are cultura porum
bului Ia noi în țară și de rolul semințelor 
în sporirea producției la hectar. In cele ce 
urmează vom lămuri pe scurt cîteva din
tre problemele ridicate de asigurarea se
minței.

însemnătatea
raionării soiurilor

Pe baza culturilor comparative făcute de 
către toate stațiunile experimentale ICAR, cu 
diferite soiuri de porumb și în diferite zone 
cu condițiuni de climă și sol tipice, au fost 
stabilite soiurile cele mai productive pen
tru fiecare zonă naturală. Să amintim cîte
va dintre soiurile create: soiul „Romînesc de 
Studina" este raionat pentru Oltenia, Moldo
va de sud și colinele Munteniei. Soiul „Por
tocaliu de Tg. Frumos" este raionat pentru 
jumătatea de nord a Moldovei, între Șiret și 
Prut. Soiul „ICAR 54“ este raionat pentru 
Cîmpia Dunării, de la Olt și pînă la Șiret. 
In unele locuri nu au fost create soiuri noi 
ci au fost ameliorate soiurile locale. Bună
oară, pentru regiunea de coline și dealuri 
din partea de est a Banatului a fost ameli
orat soiul „Porumb de Banat", iar pentru 
șesul Banatului și al Crișanei a fost amelio
rat soiul „L. Phister".

Prin culturi comparative cu diferite soiuri 
și populații locale, făcute în toate zonele 
naturale si repetate timp de peste 5 ani, 
s-a dovedit că soiurile raionate pentru zona 
respectivă au dat an de an sporuri de pro
ducție între 200-300 kilograme la hectar, 
față de celelalte soiuri ameliorate, iar față 
de populațiile locale sporul a fost de 300-500 
kilograme la hectar. însemnătatea raionării 
soiurilor se vede limpede din exemplul de 
mai sus. Dar un alt fapt ilustrează deosebit 
de convingător de ce trebuie să se acorde 
o atenție specială folosirii la însămînțarea 
porumbului numai a soiurilor raionate. Prin 
'nsămințarea suprafeței de 3.500.000 hectare 
cu semințe din soiuri ameliorate șl raio
nate, socotind numai un spor de 300 kg. 
boabe fa hectar, rezultă că pe întreaga țară 
s-ar obține 1.050.000 tone de porumb în plus, 
ceea ce reprezintă 2.600.000 porci îngrășați, 
adică 20 kilograme carne și grăsimi mai 
mult pentru fiecare locuitor.

Superioritatea seminței hibride
Tot prin experiențe și cercetări științifice 

s-a ajuns la concluzia că prin folosirea se
minței hibride de porumb — obținută din 
Încrucișarea intre două soiuri ameliorate —• 

Ghen artistă emerită a R. P. D. Coreene a 
interpretat cu căldură melodii populare și 
lucrări ale compozitorilor coreeni. Violonis
tul Piak Ko San laureat al Premiului 1 al 
celui de al 5-lea Festival de la Varșovia, s-a 
distins prin, interpretarea cu multă auten
ticitate a „Baladei" de Ciprian Porumbescu 
și a „Introducerii și Tarantelei" de Sara- 
sate.

Corul feminin și corul bărbătesc au in
terpretat cu măiestrie cîntece coreene, sovie
tice și romînești.

Programul a mai cuprins numere core
grafice interpretate la un înalt nivel artis
tic de eciiipele de dansuri și soliști.

In partea a doua a programului s-a pre
zentat actul 2 din opera „Khonci și Phaci" 
de Lj Men San pe un libret de Cio Ren 
Ciur, în aranjamentele muzicale ale lui Li 
Den En. A dirijat Kim Ghi Dok; Regizor 
Tiu En Seb; coregrafia Ma Suk Hi. Rolurile 
principale au fost interpretate de Van Sen 
Hva, Sin Dek Von, Kan Sun Za, Kim Zîn 
Ne, Kan Dian Ir și alții.

Spectacolul de gală al Ansamblului artis
tic al tineretului coreean s-a bucurat de un 
deosebit succes. (Agerpres)

Cerkasi, R.S.S. Ucraineană și Nikolai Șofro- 
novici Kopobkin, inginer șef din secția de 
proiectări tjp de la Institutul de stat pentru 
proiectarea construcțiilor industriale și a- 
gricole.

Cu ocazia vizitei făcute în țara noastră, 
specialiștii sovietici au făcui demonstrații 
practice la Livedea, Sînandrei, Iclod, Agigea 
și Secueni, privind recoltarea și însilozarea 
separată a știuleților și tulpinelot de po
rumb.

Demonstrațiile practice au constituit iz
voare de bogate învățăminte pentru lucră
torii din agricultura țării noastre și în spe-. 
cial pentru crescătorii de animale.

(Agerpres)

cialiști s-a vorbit despre realizările obținute
' ’ ' ' cercetările

experimen-
de ameliorarea porumbului și 
științifice efectuate pe terenurile 
tale ale stațiunilor I.C.A.R.-ului în scopul 
obținerii unei producții de peste 2.000 kg. 
porumb boabe la hectar.

La consfătuirea amelioratorilor specialiști 
în cultura porumbului din stațiunile ex
perimentale LC.A.R. a fost adoptată o rezo
luție care cuprinde constatările și propune
rile făcute în timpul lucrărilor.

In ultima zi a lucrărilor, participa»}» la 
consfătuire au vizitat cîmpurile experimen
tale ale Bazei experimentale LC.A.R. de la 
Moara Domnească. (Agerpres)

Anglia-Romînia, care, la invitația Institutu
lui Romîn pentru Relațiile Culturale cu 
Străinătatea, va face o vizită în țara 
noastră.

★
In cadrul acordului >de colaborare cultura

lă dintre țara noastră șî 'R.P. Chineză, vi
neri dimineața a părăsit Capitala, îndrep- 
tîndu-se spre Pekin, o delegație a Aca
demiei R.P.R. *

Din delegație fac parte acad. dr. Șt. 
S. Nicolau, membru în Prezidiul Academiei 
R.P.R., conducătorul delegației, acad. Elie 
Carafoli, directorul ' Institutului de mecanică 
aplicată, acad. Al; Graur, directorul Editurii 
Academiei R.P.R. și ing. Al. Avramescu, 
-colaborator științific a.1 Institutului de cer
cetări agronomice. (Agerpres) 

RĂSPUNSURI LA ÎNTREBĂRILE CITITORILOR

Asigurarea seminței de porumb
se obțin recolte sporite față de soiurile ra- 
ionate. Timp de peste 5 ani, stațiunile expe- 
rmentate ICAR au făcut încrucișări între 
diferitele soiuri ameliorate și în toate zo
nele naturale cu condițiuni de climă și sol 
asemănătoare, pentru a stabili soiurile care 
prin încrucișare între ele dau sămînța hi
bridă cea mai productivă. Iată cîteva dintre 
rezultatele obținute : sămînța hibridă obți
nută din încrucișarea soiurilor „Dobrogean" 
cu „L. Phister", ca și sămînța hibridă obți
nută din încrucișarea soiului „Romînesc de 
Studina" cu „L. Phister", au cel mai mare 
randament în șesul Banatului și al Crișa
nei. Aceste semințe întrec soiul „L. Phister", 
raionat pentru această zonă, cu peste 600 
kilograme boabe la hectar. Sămînța hibri
dă obținută din încrucișarea soiurilor „Ro
mînesc de Studina" cu „Lister Phister" și 
cea din „Romînesc de Studina" cu „ICAR 
54", dau cele mai mari producții în partea 
de sud a Olteniei, întrecînd soiul „Romînesc 
de Studina", raionat pentru această zonă, 
cu cca. 450 kg. boabe la hectar.

Din experiențele Făcute reiese că soiurile 
de porumb hibrid obțihute prin încrucișare 
întrec cu mult soiurile raionate pentru zo. 
nele respective, și anume în medie cu peste 
300 kilograme la hectar. Față de amestecul 
de soiuri folosite încă în diferite regiuni de 
către țărănimea muncitoare, sporul de pro
ducție la culturile cu sămfnță hibridă este 
în medie de peste 600 kilograme la hectar. 
Dacă din suprafața totală cultivată cu po
rumb s-ar cultiva cu sămînță hibridă numai 
2 milioane hectare — și acest lucru este pe 
deplin posibil — s-ar realiza la producția

Campionatele europene de tir
Prima ediție a campionatelor europene de 

tir care se desfășoară pe poligonul Tunari 
din București se apropie de sfîrșit. La ma
joritatea probelor au fost desemnați noii 
campioni ai Europei. Vineri odată cu dispu
tarea manșei o doua țintașul maghiar M. 
Kovacs a cîștigat proba de cerb alergător, 
reaiizînd 215 puncte (85 plus 130). Pe lo
curile următoare s-au clasat D. Grigorișin 
(U.R.S.S.) 214 (S3 plus 131), D. Bobrun 
(U.R.S.S.) 213 (84 plus 129), V. Romanen
ko (U.R.S.S.) 213 (87 plus 126), Berger- 
sen (Norvegia) 212.

Pe echipe, victoria a fost cucerită de for
mația Uniunii Sovietice care a totalizat 
884 puncte. Echipa R. P. Ungare a ocupat 
locul doi — 821, iar Suedia locul trei — 
790.

In- concursul pentru insigna de maestru 
trăgător, la proba de armă liberă calibru 
mare, 26 de concurenți au realizat baremul 
la poziția culcat (380). Cele mai bune re
zultate: Peremotin (U.R.S.S.) 392; Grii-

Intîlnirea de atletism U. R. S. S.—R. P. R. (juniori)
Incepînd de astăzi după amiază, pe sta 

dionul Flacăra din Ploești se vor disputa 
probele prevăzute în cadrul primei zile a 
întîlnirii atletice între selecționatele de ju
niori ale U.R.S.S. și R.P.R

Intîlnirea stîrnește un deosebit interes, 
întrucît lotul oaspeților cuprinde o serie de 
atleți cunoscuți prin valoarea lor ridicată.

Finalele campionatelor individuale de box
Cea de a 12-a reuniune a finalelor cam

pionatelor individuale de box ale R.P.R. des
fășurată aseară pe stadionul Republicii a 
programat o serie de partide interesante care 
au piăcut celor aproape 6.000 spectatori. O 
mare surpriză a fost.înregistrată în p.artjda 
dintre campionul republican la cat. ușoară I. 
Demeter (Dinamo Orașul Stalin) și E. Popa 
(Dinamo 9). După un meci dîrz E. Popa a 
cucerit victoria la puncte, reușind în decursul» 
întîlnirii să-l trimeată de două ori la podea 
pe Demeter.

Iată alte rezultate tehnice : cat. muscă: M. 
Dobrescu (C.C.A-) învinge prin K.O. în rep. 
3-a pe Al. Baiogh (Voința) ; cat. cocoș : V. 
Șchiopu (C.C.A.) dispune la puncte de I. 
Zlătaru (Voința) ; cat. pană: Șt. Bogdan

Ș T
• Astăzi pe stadionul Giulești se dispută 

un interesant meci amical: echipa Progresul 
București va întîlni echipa Locomotiva Bucu
rești. Jocul începe la ora 16,30 și va fi pre
cedat în deschidere de un meci amical între 
echipa divizionară B. Metalul 23 August și 
echipa de tineret Progresul F.B.

9 Vineri dimineața a părăsit Capitala, 
plecînd în R. D. Germană, selecționata se
cundă de fotbal a R.P.R. care va întîlni du
minică în orașul Magdeburg, echipa repre
zentativă B a R. D. Germane. Lotul fotba
liștilor romîni este alcătuit din : Cosma, 
Coman, Neamțu, Apolzan, Pahonțu, Ivă- 
nescu, Hidișan, Maior, Kapas, Suciu, Nicu- 
șor, Âl. Ene, Roman, Rădulescu, Călin, Bă- 
deanțu.

® Turneul' interzonal de șah de la Gotte- 
borg a continuat cu runda 18-a. Re
zultate tehnice : Gheller-Fuderer 1—0; 
Spasski-Filip 1—0, Keres-Stahlberg 0—1. 
Partidele Pachman-Pilnik, Petrosian-Unzic- 
ker, Bronștein-Najdorf, Rabar-Panno s-au 
terminat remiză. Rezultatele partidelor în
trerupte: Stahlbetg-Petrc’sian 0—1, Pach- 
man-Panno 0—1, Sliwa-Șzabo 0—1, Ilvițki- 
Guimard 0—1. Partidele Medina-Bisguier, 
Donner-Sliwa și Guimard-Gheiler s-au termi
nat remiză.

înaintea ultimelor trei runde în clasament 
conduce Bronștein cu 13 puncte, urmat de 
Keres și Panno cu 11 puncte.

• Pe stadionul Armatei din Praga a luat 

globală pe țară un spor de cca. 1.200.000 
tone porumb, în comparație cu sămînța de 
porumb comună. Din surplusul de porumb 
s-ar putea dobîndi cca. 300.000 tone carne 
și grăsime, sau alte produse animale, ori 
produse rezultate din industrializarea po
rumbului, în valoare de aproximativ 3 mi
liarde lei.

Pentru asigurarea semințelor de porumb 
hibrid necesare însămînțărilor din primăvara 
anului viitor e nevoe să se ia din vreme mă
suri în scopul reeditării în termen și în bu
ne condițiuni a culturilor de sămînță.

Cînd și cum se recoltează 
porumbul de sămînță?

Gospodăriile agricole de stat și gospodă
riile colective care au loturi pentru produ
cerea seminței hibride vor lua măsuri ca re
coltarea să se facă în momentul cînd po
rumbul a ajuns la coacere deplină, cind 
boabele sînt tari și uscate. E nevoie să se 
recolteze mai întîi știuleți de pe plantele 
soiului mamă (cu spicele rupte) și care 
poartă sămînța hibridă. Recoltarea știuleților 
se va face cu pănușe și se va trans
porta imediat în gospodărie. Aici se desfac 
pănușele, se aleg știuleții sănătoși și bine 
copți, care apoi sînt depozitați separat în 
locurile de păstrare cele mai uscate, aerisite 
și ferite de îngheț, așa îneît să fie evitată 
orice pagubă- In cazul cînd o gospodărie are 
cantități mai mici de porumb hibrid, se re
comandă ca știuleții să fie împletiți în cu

nig (Elveția) 391; Rohr (Elveția) 390; 
Herșcovici (R.P.R.) 389. Alți trei sportivi 
romîni: C. Antonescu (387), L. Cristescu 
386) și V. Panțîru (380) au obținut de a- 
șemenea insigna.

Astăzi campionatele continuă cu proba 
de armă liberă calibru redus (femei).

★
Tov. Mihail Roșianu, președintele Institu

tului Romin pentru Relațiile Culturale cu 
Străinătatea a primit vineri pe reprezen
tanți ai U.I.T., delegați și ziariști străini care 
au participai la Congresul Uniunii Interna
ționale de Tir și asistă la prima ediție a 
Campionatelor europene de tir. Printre oas
peți se aflau Jan Charles (Elveția) prim 
vicepreședinte al U.I.T., A. Krivțov, vice
președinte al Comitetului pentru Cultură Fi
zică și Sport de pe lîngă Consiliul de Mi
niștri al U.R.S.S., Perry Swindler (S.U.A.), 
ing. Herman Schlaepfer observatorul Minis
terului Apărării din Venezuela și alții.

(Agerpres)

Atleții și atletele din lotul nostru în rîn- 
dul cărora se numără Iolanda Balaș, Dora 
Copîndeanu, Ana Roth, Iulius Iordan, Li- 
ckert, etc., așteaptă cu încredere Intîlnirea 
cu tinerii atleți sovietici în compania că
rora speră să realizeze rezultate valoroase.

(C.C.A.) întrece la puncte pe Șt. Văcaru 
(Voința); E. Cismaș- (C.C.A.), dispune catego
ric la puncte de D. Boiangiu (C.C.A.) ; cat. 
semiușoară : E. Mărgărit (Știința) dispune la 
puncte de C. Gherasim (Dinamo Orașul 
Stal'n) ; cat. semimijlocie : M. Sloian (Știin
ța) învinge la puncte pe C. lordache 
(Craiova) ; cat. semigrea : P. Zaharia (Loco
motiva) întrece la puncte pe Bătrînu Tănase 
(Flamura Roșie) ; Gh. Negrea (C.C.A.) dis
pune la puncte de Al. Ghiță (Locomotiva).

In urma acestei reuniuni au fost cunoscute 
finalele la categoriile până (E, Cișmas-Șt. 
Bogdan) și semigrea (P. Zaharîa-Gh. 
Negrea). Astăseară de la ora 19.30 va avea 
loc a doua reuniune a semifinalelor la sfîrși- 
tul căreia se vor cunoaște și celelalte finale.

I R I
sfîrșit joi întîlnirea internațională de at
letism dintre reprezentativele R. Cehoslovace 
și Angliei. Scorul final a fost favorabil 
oaspeților: 117—95 (bărbați) și 58—48 
(femei).

e Echipa reprezentativă de fotbal a R. P. 
Ungare a părăsit Budapesta plecînd spre 
Elveția în vederea meciului pe care fotba
liștii maghiari îl susțin în compania echipei 
Elveției. In acest joc echipa R. P. Ungare 
va alinia următoarea formație : Fazekaș-Bu- 
zanszki, Varhidi, Karpati-Boszik, Szojka- 
Raduly, Kocsis, Machos, Puskaș, Hidegkuti.

• Două mari concursuri internaționale 
de atletism vor avea loc în cursul lunii sep
tembrie în R.P.F. Iugoslavia. Duminică și 
luni, la Belgrad vor evolua unii dintre cei 
mai valoroși atleți din U.R.S.S., S.U.A.,
R.P.R., Grecia, Turcia și R.P.F. Iugoslavia. 
Delegația atleților sovietici a părăsit Mos
cova plecînd spre Belgrad. Din echipa so
vietică fac parte printre alți atleți cu re
nume mondial Vladimir Kuț, Mihail Krivo
nosov, Ardalion Ignatiev, Leonid Scerbakov 
și Nina Otkalenko.

Al doilea concurs internațional va avea 
loc în zilele de 24 și 25 septembrie în ora
șul Zagreb.

La cele două concursuri internaționale de 
la Belgrad, atleții romîni vor fi reprezen- 
tați de maeștrii sportului Ion Soeter și Ion 
Opriș, care au părăsit țara în cursul zilei de 
vineri.

nuni și atîrnați în pă- 
tule, magazii sau po
duri uscate, bine aerisi
te și ferite de îngheț. 
Numai după recoltarea 
și transportarea știu-

leților ce- poartă sămînță hibridă, se va pu
tea trece la recoltarea porumbului de pe
rîndurile cu soiul tată (cu spice) care de
asemenea e bine să fie sortate și depozitate 
separat, urmînd ca în primăvară să fie 
folosit pentru crearea zonei de protecție în 
jurul viitoarelor loturi pentru producerea 
seminței hibride de porumb.

înainte de recoltarea lanurilor cu porumb 
hibrid e bine să se aleagă și să se înde
părteze știuleții de pe plantele bolrmve, a- 
normal dezvoltate, cu coacere prea tîrzie, 
rupte sau doborîte la pămînt, etc. După ce 
operațiunea aceasta a fost executată se 
.poate trece la recoltarea știuleților pentru 
sămînță.

Alegerea seminței^ 
se face încă din lan

Sămînța de cea mai bună calitate se ob
ține atunci cînd alegerea ei începe încă din 
lan. La stațiunea experimentală Moara 
Domnească s-a dobîndit o producție de 
3.516 kg. boabe la hectar din soiul de 
porumb raionat atunci cînd s-a făcut ale
gerea știuleților din lan, față de 3086 
kilograme boabe la hectar atunci cînd 
știuleții pentru sămînță au fost aleși numai 
din pătul, Sporul arătat este și mai mare 
cînd alegerea în lan se face și din culturile 
de porumb amestecate cu soiuri comune. De 
aceea, întovărășirile agricole și țăranii mun
citori cu gospodării individuale, asemenea u- 
nităților socialiste, trebuie să-și asigure se
mințele de porumb necesare începînd alegerea 
încă din lan.

Alegerea din lan se face cu aproximativ 15 
zile înainte de recoltare.

După ce criterii se face alegerea ? E_ ne
cesar ca plantele alese pentru sămînță să 
fie drepte și să aibă înălțimea caracteris
tică soiului respectiv, să fie viguroase, bine 
înfrunzite și sănătoase, să aibă doi sau trei 
știuleți (după soi) bine dezvoltați și prinși 
cam la mijlocul tulpinii. E necesar de ase
menea ca aceste plante să fie alese în spe
cial dintre cele cu o coacere uniformă și cît 
mai timpurie, dintre plantele în care știuleții 
sînt acoperiți de pănușe și stau atîrnați cu 
vîrful în jos, fără să aibă cozi prea lungi.

Cu „ zi înainte de recoltarea lanului de 
porumb, se recoltează știuleții de pe plan
tele însemnate, cu pănușe cu tot, și se trans
portă în gospodărie. Aici se face o nouă 
alegere a știuleților.

Acestea sînt măsuri de aplicarea cărora 
trebuie să ne îngrijim încă de pe acum. Res. 
pectînd regulile agrotehnice privitoare la a- 
sigurarea și păstrarea semințelor vom putea 
obține în anul viitor producții și mai mari.

pe I. K.
MOSCOVA 16 (Agerpres).— TASS trans

mite: La 16 septembrie, ora 11, ora Mosco
vei, K. E. Voroșilov, președintele Prezidiului 
Sovietului Suprem al U.R.S.S., a primit în 
marele palat al Kremlinului din Moscova pe 
președintele Republicii Finlandeze, 1. K. 
Paasikivi și persoanele care îl însoțesc.

Din partea sovietică la primire au fost de 
față: N. S. Hrușciov, membru în Prezidiul 
Sovietului Suprem ai U.R.S.S., V. M. Molo-

Cuvîntarea lui
In persoana dvs. poporul sovietic salu.ă 

Finlanda prietenă, poporul finlandez harnic 
și talentat, cu care poporul sovietic a stabilit 
relații de bună vecinătate și de strinsă co
laborare. Sîntem bucuroși să constatăm că 
în ultimii ani s-au obținut succese însem
nate în dezvoltarea relațiilor bune, de prie
tenie între Uniunea Sovietică și Finlanda, 
pentru binele popoarelor noastre.

In atitudinea noastră față de Finlanda, ca 
și în întreaga noastră activitate, ne călăuzim 
după poruncile marelui Lenin care a pro
clamat independența Finlandei și ne-a în
vățat să consolidăm prietenia dintre po
poarele sovietic și finlandez.

Am fost în Finlanda încă în vremuri tre
cute, în anii țarismului. Și atunci între 
muncitorii ruși, îndeosebi mui.citorii din Pe
tersburg și muncitorii finlandezi, între in
telectualitatea rusă și finlandeză au existat 
strînse relații de prietenie, intemeiate pe 
respect reciproc. Nici țarismul nu a putut 
Împiedeca aceste sentimente. Nu degeaba — 
este cazul s-o spunem — au găsii revolu
ționarii ruși adesea adăpost în Finlanda și 
s-au bucurat de ospitalitatea populației fin
landeze.

De îndată ce poporul nostru a devenit 
stăpîn pe situație în țara sa, el a acordat 
poporului finlandez independență și liber
tate deplină. Aceasta a fost o expresie a 
sentimentelor adevărate ale poporului nostru, 
o expresie a politicii naționale juste a sta
tului nostru.

In trecutul relativ recent, în relațiile din
tre țările noastre au existat și zile negre. 
Dar în ultimii ani s-a produs o cotitură 
spre bine.

Cuvîntarea Iul
Permiteți mi să exprim sincera noastră re

cunoștință pentru cordiala primire și calda 
ospitalitate care ni s-a acordat.

Soarta mi-a dat posibilitatea ca timp de 
cîteva decenii să urmăresc evoluția relațiilor 
dintre țările noastre în multe și foarte dife
rite faze ale ei. Și am avut prilejul nu nu
mai să urmăresc această evoluție ci și la 
rîndul meu, să contribui activ la stabiiireâ și 
dezvoltarea acestor relații. Cu acest prilej 
nu trebuie să ne amintim perioadele neferi
cite și grele din relațiile dintre Finlanda și 
Uniunea Sovietică. Este mai util să ne a- 
mintim pe scurt evoluția acestor relații în 
ultimii zece ani. Acum 11 ani cînd la gra
nițele noastre a încetat focul, la noi erau 
destui oameni cărora le era greu să înceapă 
cu încredere să refacă ceea ce fusese distrus 
de război în relațiile dintre popoarele noas
tre; cînd eu însumi, fiind într-un post de 
răspundere, am trebuit să particip la această 
muncă de refacere, încrederea mea în viitor 
a fost întărită de convingerea că pentru 
totdeauna trebuie lichidate neîncrederea și 
discordia dintre țările noastre și că trebuie 
să începem în mod serios să creăm bazele 
coexistenței pașnice a popoarelor noastre.

Relațiile dintre țările noastre sînt regle
mentate de tratatul de pace și de tratatul 
de prietenie, colaborare și asistență mutuală. 
Dar evoluția acestor relații nu s-a oprit la 
normalizarea lor în cadrul actelor politice 
sus amintite. Astfel, de exemplu relațiile noas
tre economice s-au dezvoltat pe baza acordu. 
rilor pe cinci ani cu privire la schimbul de 
mărjuri, Cu ajutorul lor am cîștigat o boga
tă experiență și am obținut avantaje recipro
ce, ceea ce constituie scopul întregii activități 
comerciale. Relațiile strînse care s-au dez
voltat în multe domenii ale vieții au permis 
ca cercuri largi ale popoarelor noastre să se 
cunoască reciproc. Contactele personale și 
prietenia care se dezvoltă pe această bază

*
MOSCOVA 16 (Agerpres). — TASS 

transmite: La 16 septembrie președintele
Plt-zidiului Sovietului Suprem al U.R.S.S., 
K. E. Voroșilov, a oferit în marele palat al 
Kremlinului o recepție în cinstea președin
telui Republicii Finlandeze, d-1 I. K. Pa
asikivi.

La dejun au participat domnul I. K. Pa
asikivi, U. Kekkonen, primul ministru al 
Finlandei, E. Skog, ministrul Apărării, mi
nistrul R. Svento, precum și alte persoane 
care însoțesc pe președintele Republicii Fin
landeze. Printre oaspeți se aflau E, A. Vu- 
ori, ambasadorul extraordinar și plenipoten-

Scrisoarea lui 
către V. M. Mol

HANOI 16 (Agerpres). — Agenția Viet
nameză de Informații anunță că la 17 august 
1955 ministrul Afacerilor Externe al Repu
blicii Democrate Vietnam a adresat preșe
dinților conferinței de la Geneva — minis
trului Afacerilor Externe al U.R.S.S., V. M. 
Molotov și ministrului Afacerilor Externe al 
Angliei, A. Eden, o scrisoare în care îi in
formează despre situația serioasă care ame
nință reglementarea politică în Vietnam.

In scrisoarea sa, Fam Van Dong amin
tește că guvernul Republicii Democrate 
Vietnam a propus în două rînduri — la 6 
iunie și 19 iulie — guvernului Vietnamului 
de sud să trimită reprezentanți la conferin
ța consultativă în vederea discutării proble
melor legate de ținerea alegerilor generale 
care urmează să aibă loc pe întreg terito
riul Vietnamului în iulie 1956, în scopul reu- 
nificării țări) pe cale pașnică. Cu toate a- 
cestea, autoritățile din Vietnamul de sud au 
refuzat de fiecare dată ținerea consultații
lor în problema alegerilor, adică au respins 
acordurile de la Geneva care prevăd deschi
derea conferinței consultative la 20 iulie 
1955.

In același timp, se spune în scrisoare, gu
vernul Republicii Democrate Vietnam a în
deplinit și continuă să îndeplinească cu stric
tețe și minuțiozitate acordurile de la Gene
va. El consideră că problema politică din 
Vietnam trebuie să fie reglementată în con
formitate cu acordurile de la Geneva, cu alte 
cuvinte, că trebuie să se deschidă o confe-

Birmania nu va participa la S. E. A. T. O.
RANGOON 16 (Agerpres). — După cum 

anunță corespondentul agenției Reuter, Ca
mera deputaților a parlamentului birman a 
aprobat la 14 septembrie în unanimitate o 
rezoluție prezentată de partidul muncitoresc- 
țărănesc din Birmania, în care se cere ca 
Birmania „să nu adere la organizația 
S.E.A.T.O." (Blocul militar al Asiei de sud- 
est — N. R.).

Propunînd această rezoluție, deputatul 
Takin E. Cioe a declarat că guvernul trebuie

Paasikivi
tov prim vicepreședinte al Consiliului de Mi
niștri și ministrul Afacerilor Externe al 
U.R.S.S., M. G. Pervuhin, prim vicepre
ședinte al Consiliului de Miniștri al U.R.S.S. 
Și alții.

Președintele Prezidiului Sovietului Su- 
piem al U.R.S.S., K. E. Voroșilov și pre
ședintele Republicii Finlandeze, I. K. Paasi
kivi, au rostit cuvîntări.

In cuvîntarea sa, K. E. Voroșilov a spus:

K. E. Voroșilov
In aprilie 1918 între U.R.S.S. și Finlanda 

a fost încheiat un tratat de prietenie, co
laborare și asistență mutuală. Cu prilejul 
încheierii acestui tratat, I. V. Stalin și-a ex
primat atunci urarea ca acest tratat să cre
eze o bază nouă pentru relațiile dintre po
poarele nostre, ca el să însemne o mare coti
tură în relațiile dintre țările noastre în di
recția încrederii și înțelegerii reciproce de
pline.

De atunci, cele două părți au făcut mult 
în această direcție. Tratatul nostru a devenit 
baza relațiilor de bună vecinătate șl priete
nie care s-au stabilit între noi și a contribuit 
în mare măsură la menținerea și întărirea 
păcii în nordul Europei.

Viața însăși, experiența relațiilor noastre 
din ultimii ani au confirmat că colaborarea 
sinceră între U.R.S.S. și Finlanda corespun
de intereselor naționale fundamentale atît 
ale poporului sovietic, cît și ale poporului 
finlandez.

Invitîndu-vă pe dvs, d-le președinte la 
Moscova, am intenționat să facem un schimb 
de păreri despre noi acțiuni care ar putea 
fi întreprinse în scopul dezvoltării continue 
a relațiilor sovieto finlandeze. Credem că 
pentru aceasta există posibilități ca să pu
tem determina pe o perioadă mai îndelun
gată perspectivele relațiilor sovieto-finlande- 
ze și să rezolvăm și aite probleme care pot 
fi soluționate în urma întăririi relațiilor de 
prietenie dintre țările noastre.

Ingăduiți-mi să-mi exprim speranța că 
schimbul de păreri ce urmează să aibă loc 
va fi rodnic și că vom obține cu acest prilej 
importante rezultate politice.

I. K, Paasikivi
creează condiții mai eficace, mal largi șt 
mai profunde pentru respectul și stima reci
procă decît simple relații oficiale.

Fără a mai intra în amănuntele acestei 
evoluții de zece ani nu pot decît să constat 
— și sînt convins că toți cei de față împăr
tășesc părerea mea — că baza pe care am 
reușit s-o creăm astfel prin eforturi comune 
ne îndreptățește să presupunem că în pre 
zent avem toate posibilitățile de a dezvolta 
continuu relațiile de bună vecinătate dintre 
țările noastre, relații utile ambelor țări. în
săși amabila dvs, invitație domnule președinie 
a fost formulată într-un spirit care dovedește 
că Uniunea Sovietică și guvernul său cred 
în sinceritatea politicii mele îndreptată spre 
consolidarea relațiilor pașnice dintre țările 
noastre. Vă asigur că și poporul finlandez 
merită aceeași încredere.

In scrisoarea dvs. domnule președinte și în 
articolele presei sovietice constat cu satisfacție 
că aveți încredere în sinceritatea dorinței de 
pace a poporului finlande? și a dorinței lui 
de a crea o bază trainică pentru relațiile 
sale cu Uniunea Sovietică.

Ținînd seama de aceasta mă alătur, domnule 
președinte,'părerii dvs. că perspectivele rela
țiilor dintre țările noastre trebuie determi
nate pe o perioadă mai îndelungată.

Incepînd aceste tratative sperăm că ele 
vor duce la rezultate pozitive.

★
In urma schimbului de păreri care au avut 

loc s-a hotărît ca președintele Consiliului 
de Miniștri al U.R.S.S. și primul ministru 
al Finlandei să fie însărcinați să examineze 
în comun, cu participarea altor reprezentanți 
ai părților, problemele privind dezvoltarea 
și întărirea continuă a relațiilor de prietenie 
existente între cele două țări.

întrevederea s-a desfășurat într-o atmos
feră de cordialitate și înțelegere reciprocă.

*

țiar al Finlandei în U.R.S.S., și alți membri 
ai ambasade) Finlandei.

Din partea sovietică la dejun au luat par
te N. S. Hrușciov, L. M. Kaganovici, G. M. 
Malenkov, V. M. Molotov, M. G. Pervuhin, 
M. Z. Saburov, M. A. Suslov, miniștri ai 
U.R.S.S., reprezentanți de seamă ai vieții 
publice.

In timpul recepției, care s-a desfășurat în
tr-o atmosferă de cordialitate și prietenie, 
au rostit cuvîntări K. E. Voroșilov, preșe
dintele Prezidiului Sovietului Suprem al 
U.R.S.S., și I. K. Paasikivi, președintele Re
publicii Finlandeze.

Fâm Van Dong 
otov și A. Eden
rință consultativă între reprezentanții com- 
petenți ai autorităților celor două zone pen
tru a se discuta problema ținerii alegerilor 
libere generale în scopul reunificării Vietna
mului și întăririi păcii în Vietnam, Indochi
na și întreaga lume. Guvernul Republicii 
Democrate Vietnam consideră că guvernul 
francez și guvernul Vietnamului de sud tre
buie șă-și îndeplinească obligațiile în ceea 
ce privește aplicarea acordurilor de la Ge
neva privitoare la încetarea ostilităților mi
litare, precum și în ceea ce privește regle
mentarea politică.

Guvernul Republicii Democrate Vietnam, 
se spune în continuare în scrisoare, cere 
președinților conferinței de la Geneva să ia 
toate măsurile necesare pentru a asigura res
pectarea acordurilor de la Geneva, reglemen- 
tarea problemei politice în Vietnam, convo
carea imediată a conferinței consultative în
tre reprezentanții competenți ai autorităților 
din zonele de nord și de sud pentru discu
tarea problemelor privind reunificarea Viet
namului pe calea alegerilor libere generale 
în întreaga țară. Aceasta corespunde nu 
numai intereselor și năzuințelor întregului 
popor vietnamez ci și năzuințelor popoare
lor iubitoare de pace din întreaga lume.

Guvernul Republicii Democrate Vietnam 
speră că hotărîrile adoptate și aprobate a- 
nul trecut la conferința de la Geneva vor fi 
respectate și aplicate pe deplin în spiritul 
conferinței de la Geneva a celor patru pu
teri.

să dea asigurări concrete că nu va primi 
nici un ajutor economic de la S.E.A.T.O El 
a subliniat că S.E.A.T.O. „este îndreptat îm
potriva Chinei și a păcii în Asia de sud-est".

U Hla Maung, secretarul parlamentar al 
ministrului Afacerilor Externe, a declarat că 
guvernul birman va respecta întotdeauna în 
chestiunile de politică externă o neutralitate 
strictă. El a încredințat Camera deputaților 
că Birmania nu va primi nici un ajutor eco
nomic de la S.E.A.T.O.
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Rodnicele trafalive de la Moscova
La Moscova au luat sfîrșit cu succes tra

tativele dintre Uniunea Sovietică și Repu
blica Federală Germană. Ieri v.u sosit in ca
pitala Uniunii Sovietice membrii delegației 
guvernamentale a Republicii Democrate Ger
mane in vederea tratativelor pe care le vor 
duce cu -delegația guvernamentală a 
U.R.S.S. Aceste evenimente sînt salutate cu 
satisfacție de opinia publică progresistă din 
întreaga lume.

Acțiunile întreprinse în ultima vreme de 
către Uniunea Sovietică în scopul creării 
unor relații normale cu R. F. Germană sînt 
apreciate ca o nouă dovadă a năzuinței 
sincere a guvernului sovietic de a contribui 
la destinderea încordării internaționale. Re
zultatele pozitive cu care s-au încheiat tra
tativele de la Moscova sînt privite de către 
cercurile largi ale opiniei publice interna
ționale ca o nouă victorie a politicii externe 
de pace a Uniunii Sovietice, ca un succes 
important pe calea stabilirii încrederii și 
dezvoltării unei colaborări concrete și rou- 
nice între toate țările. Ziarul britanic „Daily 
Telegraph" scria în legătură cu rezultatele 
dobîndite la Moscova : „...se parc că sovie
ticii au repurtat cea mai mare victorie di
plomatică ce la război încoace".

Stabilirea relațiilor normale intre cele 
două țări corespunde atît intereselor 
popoarelor sovietic și german cit și intere
selor păcii mondiale. Stabilirea unor relații 
normale între U.R.S.S. și R.F.G., relații ba
zate pe încredere și pe respectarea intere
selor reciproce, înlătură piedicile din calea 
spre colaborarea pașnică între cele două 
ț-ri și. contribuie la întărirea securității 
popoarelor din Europa.

Anumite cercuri politice care și-au dus 
existența pe seama războiului rece au cău
tat necontenit să lanseze ideea că tratativele 
de la Moscova se vor solda cu un eșec. A- 
genția „France Presse" scria de curînd că 
„oamenii politici berlinezi care, la Bonn, au 
întreținut legătura în ultimul moment cu 
cancelarul, consideră că Adenauer a plecat 
la Moscova pentru că nu avea altceva de 
făcut. Ei nu cred că tratativele vor avea 
crept rezultat un schimb de ambasadori, in
trușii aceasta ar însemna să se recunoască 
categoric situația de dezmembrare a Germa
niei și, implicit, existența Republicii De
mocrate Germane". Viața, evenimentele care 
au avut și au loc au răsturnat insă calcu
lele acestor diplomați de cafenea.

La Moscova s-a hotărît să se stabilească 
relații diplomatice între cele două state. 
Acest fapt nu numai că nu urmărește con
sfințirea dezmembrării Germaniei, ci dimpo
trivă, va contribui la reglementarea pro
blemelor nerezolvate privitoare la întreaga 
Germanie și va ajuta la soluționarea prin
cipalei proDleme naționale a poporului ger
man — restabilirea unității unui stat german 
democrat. De aceea, perspectivele care se 
deschid în viitor în urma stabilirii relațiilor 
diplomatice între U.R.S.S. și R. F. Germa
na sînt apreciate in mod diferit de către cei 
care sînt interesați în reunificarea Germa
niei și de către cei care doresc permanenti
zarea situației existente. In acest sens este 
Cit se poate de semnificativ comentariul zia
rului vest-german „Neue Rhein Zeitung" 
care scria că „Din punct de vedere politic sînt 
deosebit de importante relațiile oipiomatice 
cu Moscova în ce privește posibilitatea, a- 
cum existentă, de a se începe tratative bi
laterale între Moscova și Bonn, în vederea 
reunifieării. Aliații occidenlali — subliniază 
ziarul — s-au temut totdeauna de o aseme
nea posibilitate și nu vor fi îneîntați de o 
asemenea soluție". In același sens se pro
nunță și numeroase alte ziare din străină
tate. Ziarul argentinian „La Nacion" scrie 
în r-un articol de fond : „Dacă nemulțumi
rile și scepticismul în legătură cu mersul 
tratativelor de la Moscova pornesc din con
vingerea că problema unificării Germaniei 
nu a progresat, asemenea reflecții nu sînt 
de loc justificate.... Nu aceasta a fost tema 
tratativelor dintre dr. Adenauer șl mareșalul 
Bulganin. In realitate, unicul țel, mai mult 
decit atît, unicul țel posibil în actuala con
junctură diplomatică, a fost stabilirea de re
lații între Republica Federală și Uniunea So
vietică. Acest țel a fost realizat, ceea ce va 
constitui fără doar și poate o verigă traini
că in întregul lanț al soluționărilor 
tlce".

In cadrul tratativelor de la Moscova, 
nea Sovietică a arătat încăodată, clar 
înțelesul tuturor, că ea dorește normalizarea 
relațiilor cu toate statele, indiferent de orîn- 
duirea lor socială, în interesul păcii și secu
rității internaționale.

După terminarea războiului mondial Uniu
nea Sovietică a stabilit relații trainice cu o 
parte a poporului german.

Poporul sovietic nutrește puternice senti
mente de simpatie și prietenie pentru R.D. 
Germană, primul stat al clasei muncitoare 
și al țărănimii muncitoare din Germania 
In cei șase ani care au trecut de la înfiin
țarea sa, R. D. Germană s-a afirmaț pe are
na internațională ca un stat suveran care 
întreține relații cu numeroase țări din lume 
printre care și cu două mari puteri — 
U R.S.S. și R.P. Chineză. Forța economică, 
orînduirea democratică de stat și socială a 
R.D. Germane este azi mai puternică decit 
oricind. In decurs de cinci ani volumul pro-

prac-

INTERNAȚIONALA
ea a dat dovada dorinței sale de a duce tra
tative cu S.U.A. pentru rezolvarea proble
melor litigioase.

Acordul încheiat este o urmare directă a 
bunăvoinței și înțelegerii de care au dat 
covadă ambele delegații. Aceasta lasă să se 
înțeleagă că posibilitatea rezolvării celor
lalte probleme litigioase dintre S.U.A. și 
China există cu condiția ca în cursul dez
baterii celui de al doilea punct al ordinei 
de zi. alte probleme practice care există între 
cele două țări, participante la tratative, să 
acționeze mai departe în spiritul înțelegerii 
și colaborării.

Ceea ce s-a realizat pînă în prezent nu 
constituie decît un început care trebuie dez
voltat. Agenția „United Press" sublinia că 
declarația comună dată publicității la Ge
neva „a limpezit atmosfera. Observatorii de 
la Geneva sînt de părere că s-a făcut un im
portant pas înainte pe calea îmbunătățirii 
relațiilor S.U.A.. cu China comunistă". A- 
ceeași agenție releva faptul că după recenta 
conferință a șefilor guvernelor celor patru 
puteri actualele tratative de la Geneva „ar 
putea deveni un al doilea punct de cotitură 
in problemele internaționale". Pentru a 
marca intr-adevăr o cotitură in îmbunătățirea 
relațiilor dintre cele două țări se cere insă 
în primul rind respectarea drepturilor le
gitime ale R. P. Chineze, serios prejudiciate 
în urma poziției adoptate de S.U.A. și o serie 
de alte țări. Marele popor chinez de 
600.000.000 de oameni cere cu hotărîre resta
bilirea drepturilor sale in O.N.U. și încetarea 
așa zisului embargo asupra comerțului cu 
R. P. Chineză. El nu poate renunța nicio
dată la vechiul său teritoriu, insula Taivan, 
fiind hotărît să ducă mai departe lupta in 
vederea eliberării ei. Pentru toate acestea 
însă o mare răspundere revine S.U.A. care 
se opun cu înverșunare admiterii R. P. Chi
neze în O.N.U. continuînd să ducă o poli
tică de blocadă economică și de sprijinire 
a clicii lui Cian-Kai-și pripășită în Taivan. 
Toate acestea se numără de bună seamă 
printre primele probleme practice care există 
între cele două țări și discutarea lor în ca
drul actualelor tratative este mai mult decit 
necesară. Dacă conferința la nivelul amba-1 
sadorilor nu va putea să aducă rezolvarea 
definitivă a problemelor de mai sus ea ar 
putea totuși pune bazele unei reglementări 
rătr.îtiînd ca o conferință la un nivel mai 
înalt să-și aducă aportul ei hotăritor.

De altfel cereri pentru organizarea unei 
asemenea conferințe sint tot mai multe în 
ultimul timp. Printre susținătorii acestei 
idei se numără și Walter George președinte
le Comisiei senatoriale pentru afacerile ex
terne a S.U.A. Declarînd că este „satisfăcut 
și oarecum liniștit" în urma declarației co
mune, el s-a pronunțat în favoarea unei in- 
tîlniri a miniștrilor de externe al S.U.A., și
R. P. Chineză în vederea discutării proble
mei Taivanului, întîlnire care o să aibă loc 
„mai tîrziu", în cursul acestui an.

Dacă asemenea atitudini sînt în măsură 
să creeze o atmosferă favorabilă tratative
lor, nu același lucru se poate spune despre 
poziția reprezentanților unor anumite 
cercuri care caută pe toate căile să mențină 
o situație încordată in Extremul Orient și 
să zădărnicească satisfacerea cererilor R. P. 
Chineze. In ce privește tratativele de la Ge
neva adepții războiului rece încearcă fie să 
împiedice continuarea discuțiilor, fie să le 
ducă la un eșec.

Printre principalii adversari ai continuă
rii tratativelor se numără și ministrul de 
externe ciankaișist George Yeh care potrivit 
celor relatate ue agenția „United Press" a 
declarat că acum c;no a lost realizat a- 
cordul asupra eliberării civililor americani,
S. U.A. ar trebui să înceteze convorbirile de 
la Geneva cu R. P. Chineză. Ca adept al 
politicii de pe poziții de torță senatorul a- 
merican Styles Bridges a declarat zilele tre
cute la rîndul său că dacă va fi necesar, 
Statelo Unite vor lupta pentru a salva For- 
moza. „Nu trebuie să cedăm cituși de 
puțin — a spus el — din poziția pe care am 
adoptat-o“. Pentru viitorul dezbaterilor de 
la Geneva sint semnificative observațiile a- 
genției „United Press" din care se poate 
deduce intenția S.U.A. de a tergiversa re
zolvarea problemelor cuprinse la punctul 
doi al ordinei de zi. „Oficialitățile ameri
cane — transmite agenția — se așteaptă 
ca cea de-a doua etapă a negocierilor să se 
desfășoare în ritm lent, pină ce toți prizo
nierii americani vor fi eliberați". Adoptarea 
unei asemenea poziții nu poate contribui 
cîtuși de puțin la bunul mers al tratative
lor și de aceea ea este dezaprobată de opi
nia publică internațională.

După ce primul punct al ordinei de zi a 
fost rezolvat în mod favorabil nimic 
mai trebuie să împiedice discutarea de 
dată a celorlalte chestiuni care au fost 
scrise pe agenda conferinței.

Tratativele chino-americane care au 
la Geneva se situează pe linia acțiunilor
treprinse în vederea destinderii internațio
nale. începute ca rezultat al luptei tot mai 
susținute a popoarelor pentru 
războiului rece ele nu vor putea 
seama de acest factor important 
noi căi rezolvării problemelor 
Orient.

ducției industriale a țării a crescut de peste 
două ori. R.D. Germană face comerț, în mo
mentul de față, cu aproape 100 de țări iar 
cu 20 de țări capitaliste a încheiat acorduri 
pe termen lung.

In ciuda faptului că țările capitaliste re
fuză să o recunoască, R.D. Germană există, 
ea este o realitate istorică ce nu poale fi 
ignorată. In cadrul discuțiilor asupra pro
blemei germane trebuie să se țină seamă dc 
cuvîntul ei. In rezolvarea acestei probleme 
trebuie să se țină seama de voința R.D. 
Germane în aceeași măsură în care se ține 
cont și de pararea R.F. Germane. Prin ur
mare, nu poate fi vorba de reglementarea 
problemei germane fără să fie ascultat gla
sul germanilor înșiși.

In această problemă Uniunea Sovietică 
pornește de ia principiul că reglementarea 
problemei germane să fie înfăptuită pas cu 
pas pe calea unei apropieri între cele două 
state germane. Luptînd pentru restabilirea 
unității Germaniei, Uniunea Sovietică a 
demonstrat cu prisosință că nu nutrește nici 
un fel de sentiment de ostilitate față de po
porul german.

Astăzi s-au pus bazele colaborării și a 
unor relații bune și cu cealaltă parte a Ger
maniei — cu Republica Federală Germană. 
Fără îndoială că aceasta va contribui in 
bună măsură la restabilirea unității unui 
stat german democrat. Referindu-se la po
litica Uniunii Sovietice în problema germa
nă, ziarul englez „Times" scria : „Recunoaș
terea de către ruși a Germaniei Federale ca 
stat suveran, care există alături de Repu
blica Democrată Germană, întărește punctul 
lor de vedere că pactul de securitate euro
peană trebuie să fie încheiat între cele două 
grupări militare... In general, ei privesc îna
inte. Ei știu tot atît de bine ca și toată 
lumea că împărțirea Germaniei nu poate 
dăinui veșnic. De aceea ei sînt bucuroși să 
apară în fața germanilor din Germania oc
cidentală ca oameni rezonabili cu care te 
poți înțelege și de la care se pot obține 
concesii. Ei pornesc de la faptul că unifi
carea Germaniei poate fi realizată 
mul rînd datorită opiniei publice 
și sînt încredințați că guvernele din 
și Est vor lua tot mai des contact 
cu celălalt". „Times" mai sublinia în con
tinuare că Uniunea Sovietică are „o bună 
situație tactică" ea fiind singura mare putere 
care în prezent are contact direct atît cu 
R. F. Germană cît și cu R. D. Germană.

încheierea tratativelor de la Moscova a 
fost salutată cu entuziasm atît în R. D. Ger
mană cît și în Germania occidentală. Presa 
din cele două părți ale Germaniei sublinia
ză că rezultatele înregistrate vor contribui 
Ia destinderea încordării internaționale și 
la întărirea păcii precum și la rezolvarea 
problemelor nereglementate. Ziarul „Neues 
Deutschland" demască afirmațiile unor po
liticieni din Germania occidentală potrivit 
cărora rezultatele de la Moscova permanen
tizează scindarea Germaniei. Permanentiza
rea scindării, remarcă ziarul, este numai 
scopul acelor cercuri străine și vest-germane 
care poartă răspunderea pentru adoptarea 
acordurilor de la Paris, pentru includerea 
Germaniei occidentale în coalițiile militare 
îndreptate Împotriva Uniunii Sovietice.

In urma tratativelor de la Moscova se 
deschid noi perspective de discutare a pro
blemei germane. Rezultate pozitive obținute 
cu acest prilej sînt de bun augur pentru 
conferința miniștrilor Afacerilor Externe a 
celor patru mari puteri care se va deschide 
peste cîteva săptămini Ia Geneva. La Mos: 
cova s-a vădit încăodată justețea metodei 
tratativelor între puterile interesate în ve
derea reglementării problemelor internaționa
le litigioase.

de la Geneva

Ședința guvernului 
R. F. Germane

BERLIN 16 (Agerpres). — Ziarele vest- 
berlineze anunță că la 15 septembrie a avut 
loc o ședință a guvernului R. F. Germane 
la care cancelarul Adenauer și ministrul A- 
facerilor Externe, von Brentano au făcut ex
puneri amănunțite asupra desfășurării și re
zultatelor tratativelor de la Moscova.

„Die Welt" relatează că președinții grupu
rilor parlamentare au fixat pentru 22 sep
tembrie o ședință a Bundestagului consa
crată problemelor de politică externă și în 
primul rind rezultatelor tratativelor pe 
care le-a dus cancelarul federal la Moscova.

Ocupîndu-se de reacțiile la darea de sea
mă a cancelarului ziarul subliniază că ma
rea majoritate a membrilor cabinetului este 
pentru stabilirea de relații diplomatice cu 
Uniunea Sovietică.

Guvernul Indiei este împotriva 
revizuirii Cartei O.N.U.

DELHI 16 (Agerpres). — TASS trans
mite : După cum anunță ziarul „Hindustan 
Times Evening News", primul ministru al 
Indiei; Nehru, a declarat la 16 septembrie 
în Camera populară că Guvernul Indiei se 
pronunță împotriva revizuirii Cartei Orga
nizației Națiunilor Unite.

Nehru a arătat că India este interesată în 
primirea în O.N.U. nu numai a țărilor par
ticipante la conferința de la Bandung, ci și 
a tuturor celorlalte țări care corespund ce
rințele Cartei O.N.U.

l/n grup de lucrători sovietici 
din construcția de locuințe 

va vizita S.U.A.

în pri- 
germane 

Vest 
unul

WASHINGTON 16 (Agerpres). — TASS 
transmite: La 15 septembrie G. N.. Zarubin, 
ambasadorul U.R.S.S. in S.U.A., a' comuni
cat președintelui Asociației naționale ameri
cane a constructorilor de locuințe, Karl 
Smith, că guvernul U.R.S.S. a acceptat in
vitația asociației de a trimite în Statele 
Unite în octombrie a.c. un grup de lucrători 
sovietici din domeniul construcției de locu
ințe pentru a se documenta asupra cons
trucției de locuințe și pentru a studia teh
nica construcțiilor în S.U.A.

co

producția industrială 
a Serbiei de două ori 

mai mare decît în 1939
BELGRAD 16 (Agerpres). — TASS trans

mite : Ziarul „Narodna Armia" publică un 
articol în care se arată că datorită construc
ției de întreprinderi noi și reconstrucției în
treprinderilor vechi, volumul producției in
dustriale în Serbia — una din republicile 
Iugoslaviei — a crescut aproape de două ori 
față de 1939. In construcția de mașini, volu
mul producției a crescut de peste patru ori, 
în industria electrotehnică de peste 7,5 ori 
și în industria electroenergetică — de 3 ori.

In timp ce înainte de război centralele elec
trice din Serbia au produs 275 milioane kW- 
orc energie electrică pe an, anul trecut ele 
au produs aproximativ 823 milioane kW-ore. 
In aceeași perioadă extracția de cărbune a 
crescut de la 1.774.000 de tone la 3.273.000. 
In trecut, în republică nu a existat industria 
de tractoare, iar în 1954 ea a produs peste 
1.000 de tractoare. Industria utilajului de 
construcție și a mașinilor-unelie se dezvoltă 
intr-un ritm rapid. In artico-l se arată însă 
că unele ramuri ale industriei rămîn în ur
mă, ceea ce împiedică dezvoltarea economiei 
în ansamblul ei.

Soldați vast-gsrmani și arme 
americane împotriva popoarelor 

dm Africa de nord franceză
PARIS 16 (Agerpres) ■— Potrivit relată

rilor presei, guvernul francez continuă să-și 
întărească forțele armate în Africa de nord. 
In Maroc, Algeria și Tunisia sînt aduși re
zerviști, unități ale trupelor regulate din 
Franța și Germania occidentală, , gărzi re
publicane de securitate" precum și detașa; 
mente de jandarm'. După cum anunță zia
rul „Le Monde", în prezent efectivul for
țelor armate franceze se cifrează numai în 
Algeria |a 120.000 de oameni, fapt care, po
trivit afirmației ziarului, permite acestor 
trupe să întreprindă „acțiuni drastice" îm
potriva răsculaților.

★
WASHINGTON 16 (Agerpres). — După 

cum anunță agenția France Presse, într-o 
scrisoare adresată lui Walter Reuther, pre
ședintele C.I.O., subsecretarul de stat ad
junct al S.U.A., Robert Murphy, a recunos
cut că Statele Unite au livrat autorităților 
franceze din Africa de nord armament 
printre care și un număr considerabil de he
licoptere pentru lupta împotriva „răsculați- 
ldr“ din Algeria. Murphy a declarat că a 
ceasta hotărîre „a fost adoptată de guver
nul american în funcție de necesitățile orga
nizației Atlanticului de nord, de relațiile cu 
aliata noastră Franța și de punctul riostriț 
de vedere cu privire la proiectele și răspun
derea Franței în Algeria".

Sosirea la Moscova
a delegației guvernamentale a R. D. Germane
MOSCOVA 16 (Agerpres).—TASS trans

mite : La 16 septembrie a sosit la Moscova 
delegația guvernamentală a Republicii De
mocrate Germane. Delegația este compusă 
din Otto Grotewohl, primul ministru al 
R. D. Germane, Waller Ulbricht, Willy 
Stoph și Oito Nuschke, vicepreședinți ai 
Consiliului de Miniștri; Lothar Bolz, vicepre
ședinte al Consiliului de Miniștri și ministru 
al Afacerilor Externe, precum și din alte 
persoane.

Pe aeroportul central, pavoazat cu dra
pele de stat ale R. D. Germane și Uniunii 
Sovietice, delegația guvernamentală a R. D. 
Germane a fost întîmpinată de N. S. Hruș-

ciov, L. M. Kaganovici, G. M. Malenkov, V. 
M. Molotov, M. G. Pervuhin, M. Z. Saburov, 
M. A. Suslov; de miniștri ai U.R.S.S., de 
șefii unor reprezentanțe diplomatice acredi
tați la Mcscoya, de ziariști sovietici și 
străini.

In cinstea delegației guvernamentale a 
Republicii Democrate Germane, pe aeroport a 
fost aliniată o gardă de onoare și au fost 
executate imnurile de stat ale R. D. Germane 
și Uniunii Sovietice.

Pe aeroport primul ministru al Republicii! 
Democrate Germane, Otto Grotewohl, a fă
cut următoarea declarație :

Declarația lui Otto Grotewohl
Dragi prieteni și tovarăși 1
Delegația guvernamentală a Republicii 

Democrate Germane vă transmite dvs, mem
brilor guvernului U.R.S.S., populației harni
ce a capitalei țării dvs, care în munca sa 
merge din succes în succes, și întregului 
popor sovietic cel mai cald salut frățesc din 
partea muncitorilor, țăranilor și intelectuali
lor din Republica Democrată Germană. Vă 
transmitem un salut și din partea populației 
iubitoare de pace a întregii Germanii.

Am primit cu recunoștință invitația gu
vernului U.R.S.S. de a veni la Moscova pen
tru a continua cu dvs. schimbul de păreri 
care l-am avut în iulie a.c., la Berlin. Tra
tativele noastre trebuie să contribuie la a- 
dîncirea și întărirea continuă a relațiilor de 
prietenie între' Uniunea Sovietică și 
blica Democrată Germană.

Sperăm că rezultatul tratativelor 
va arăta întregului popor german cu 
ces se pot stabili între popoarele 
Sovietice și poporul german, relații

Repu-

noastre 
cît suc- 
Uniunii 
strînse,

cordiale și de prietenie corespuhzîrid inte
reselor vitale ale popoarelor noastre, dacă 
ele se bazează pe învățămintele istoriei pe 
care trebuie să le tragă în special poporul 
german din trecutul său militarist și fascist.

Adincirea unor astfel de relații .creează 
premize favorabile făuririi unui sistem de se
curitate colectivă în Europa. Totodată, a- 
ceste relații contribuie și la restabilirea uni
tății Germaniei pe o bază pașnică și demo
crată astfel îneît un tratat de pace cu Ger
mania să poată deveni o realitate într-un 
viitor apropiat.

Fie ca tratativele noastre să contribuie la 
dezvoltarea politicii care corespunde intere
selor juste ale celor două popoare ale noas
tre — iată dorința cu care a venit la Mos
cova delegația guvernamentală a Republicii 
Democrate Germane.

Vă mulțumim pentru primirea cordială pa 
care ați făcut-o aici la Moscova delegației! 
guvernamentale a Republicii Democrate Ger
mane.

Scrisoarea adresată de Wilhelm Pieck 
lui K. E.

MOSCOVA 16 (Agerpres). — 
vietice din 16 septembrie publică 
sorii adresate de Wilhelm Pieck, r_,______
Republicii Democrate Germane, lui K. E. Vo- 
roșilov, președintele Prezidiului Sovietului 
Suprem al U.R.S.S. Iată textul acestei 
sori.

Ziarele so- 
textul seri- 

președintele

scri-

Tovarășului K. E. VOROȘILOV, 
președintele Prezidiului 

Sovietului Suprem al U.R.S.S., 
Moscova-Kremlin

Stimate tovarășe Președinte,
Cu prilejul vizitei făcute de delegația gu

vernamentală a Uniunii Sovietice la Berlin 
In iulie 1955, guvernul Republicii Democrate 
Germane a pus problema dacă nu ar fi po
sibilă eliberarea și repatrierea acelora din
tre foștii prizonieri de război germani ca- 
re-și mai ispășesc pedeapsa pentru crimele 
săvirșite de ei împotriva poporului sovietic 
în timpul războiului. In urma schimbului de 
păreri s-a hotărît ca ținîndu-se seama de 
dorința guvernului Republicii Democrate

Voroșilov
Germane să se continuie examinarea acestei 
probleme.

Știu că în această problemă a avut loa 
ulterior un schimb de păreri între guvernele 
țărilor noastre. De aceea consider oportun 
să adresez Prezidiului Sovietului Suprem al 
U.R.S.S., în competența căruia intră rezol
varea definitivă a acestei probleme, cererea 
oficială a Republicii Democrate Germane ca 
toți foștii prizonieri de război germani ca- 
re-și ispășesc pedeapsa în Uniunea Sovietică 
să fie eliberați înainte de termen și să se 
întoarcă în patrie.

Avînd în vedere că au trecut peste 10 
ani de la terminarea războiului, îmi permit 
să-mi exprim speranța că rugămintea mea 
va fi examinată cu bunăvoință. Uniunea So
vietică poate fi sigură că un asemenea act 
mărinimos va fi primit de întregul popor 
german cu un sentiment de profundă re
cunoștință.

Cu stimă sinceră, 
WILHELM PIECK

i Berlin, Niederschonhausen,
31 august 1955

Ședința Prezidiului Consiliului Național 
al frontului Național al Germaniei Democrate

La începutul lunii trecute spiritul nou care 
își face loc în relațiile uitifre state după 
istorica con’erinfă a celor patru mari puteri, 
și-a spus din nou cuvîntul, mareînd prin 
deschiderea tratativelor chino-americane de 
la Geneva un nou pas spre destinderea in
ternațională.

Rezultatele la care s-a ajuns pină în pre
zent vin să demonstreze că speranțele po
poarelor dornice de a vedea puse bazele re
glementării problemelor Extremului Orient 
nu au fost înșelate. La sfîrșitul săptăminii 
trecute delegațiile celor două țări au ajuns 
la un acord in legătură cu primul punct al 
ordinei de zi: problema repatrierii de către 
cele două părți a persoanelor civile. Reali
zarea acestui acord constituie o cotitură în
semnată în desfășurarea tratativelor de la 
Geneva și de aceea el a fost primit cu o deo
sebită bucurie de popoarele chinez și ameri
can cît și de toate celelalte popoare. încheie
rea acestui acord a dovedit încă odată că 
tratativele sînt singura cale de rezolvare a 
problemelor litigioase, că așa zisa politică 
de pe poziții de forță, condamnată de popoa
re, este sortită eșecului

înțelegerea la care au ajuns participanții 
la tratativele de la Geneva este o nouă con
firmare a principiului că cele mai grele și 
mai complicate probleme internaționale pot 
fi rezolvate atunci cînd de ambele părți exis
tă bunăvoință și dorința de a colabora. In 
ce privește R. P. Chineză, în diferite ocazii

nu 
in- 
în-

loc 
în-

Înlăturarea 
să nu țină 
deschizînd 
Extremului

EUGEN PHOEBUS 
și NICOLAE LUPU

In preajma alegerilor din Indonezia
DJAKARTA 16 (Agerpres). — In Indone

zia este în plină desfășurare campania elec
torală în vederea apropiatelor alegeri care 
vor avea loc la 29 septembrie. Poporul in
donezian urmează să aleagă 260 de deputați 
în parlament. D.ntr-o populație de 78.000.000 
de oameni, potrivit evaluărilor oficiale, la vot 
vor participa 43.000.000 de cetățeni. Inlr-o 
declarație făcută presei, ministrul Informa
țiilor, Makmur, a arătat că în circumscripțiile 
electorale în care alegerile nu vor avea loc 
la 29 septembrie, ele urmează să fie efectuate 
pînă cel mai lîrziu la 29 noiembrie. Irianul 
de vest, care se află sub dominație olandeză, 
neputînd să-și trimită reprezentanți în par
lamentul Indoneziei, va fi reprezentat prin 
deputați numiți direct de guvernul indone
zian.

Pină în prezent au depus candidaturi 20 
de partide și grupări diferite. In ultimele 
zile, în numeroase orașe de pe insula lava 
au avut loc mitinguri electorale la care au 
luat cuvîntul liderii diferitelor partide.

Liderii partidului, religios Mașumi au ce
rut alegătorilor să . voteze pentru, organiza
țiile musulmane pentru a da o lovitură Par
tidului național și celorlalte grupări de opo
ziție. Isa Anșari, lider al partidului Mașumi, 
a atacat puternic partidul comunist. Anșari, 
Sukiman și alți lideri ai partidului Mașumi 
s-au dedat la.atacuri la adresa Uniunii So
vietice și a Republicii Populare Chineze.

In partea de est a insulei Jawa au avut 
loc mitinguri organizate de Partidul natio
nal, la care a luat cuvîntul fostul prim mi- 

. nistru, Aii Saștroamidjojo. El a subliniat im
portanta luptei poporului indonezian pentru 
independentă deplină, .pentru ducerea unei

politici externe active în interesele asigură
rii păcii în lumea întreagă.

★
DJAKARTA 16 (Agerpres). — TASS trans

mite : Presa indoneziana anunță că bandele 
Dar-Ul-Islam, care acționează în diferite re
giuni ale Jawei de vest și pe insulele Ce
lebes, intenționează să împiedice ținerea a- 
legerilor fixate pentru 29 septembrie. In rîn- 
durile populației din Jawa de vest bandele 
au răspîndit zvonul că în ajunul alegerilor, 
spre sud de orașul Garut vor fi debarcate 
trupe ale așa-numitei „republici a insulelor 
Moluce de sud".

In Celebesul de nord, în regiunea Manado, 
trupele guvernamentale au început opera
țiuni împotriva unui mare grup de bande 
armate, lntr-una din regiuni au reușit 
îricercuiască și să ia prizonieri peste 200 de 
bandiți, confiscîndu-le armamentu'.

★
DJAKARTA 16 (Agerpres). — TASS trans

mite :
Ziarul „Harian Rakjat" anunță că la mi

tingurile din Djokdjakai ta, Semarang și Por- 
vokerto. organizate de blocul comuniștilor și 
celor fără de partid,.au participat aproxima
tiv 1.500.000 de persoane. Aidit, secretarul 
general al Partidului Comunist din Indone
zia. si reprezentanții diferitelor pături ale 
populației care au luat cuvîntul la aceste 
mitinguri, au chemat populația să lupte la 
apropiatele alegeri pentru victoria forțelor 
Frontului Național. O serie de ziare repro
duc declarația lui Aidit potrivit căreia in 
cadrul alegerilor Partidul Comunist va spri
jini candidatura lui Sukarno pentru postul 
de președinte al republicii.

să

—o—
„Misiunea41 soldaților 

în Cipru
NICOSIA 16 (Agerpres). — 

anunță agenția Reuter, la 16 
peste 1.000 de soldați englezi, 
dați recent debarcați în insula 
încercuit trei sate din regiunea orașului 
Famagusta și au efectuat descinderi de 
masă în rîndurile populației locale.

Corespondentul arată că aceste descinderi 
au constituit „una din cele mai mari opera
ții" ale trupelor engleze împotriva adepților 
reunirii Ciprului cu Grecia.

★
NICOSIA 16 (Agerpres). — Agenția 

France Presse relatează că autoritățile bri
tanice din insula Cipru au declarat „ilega
lă" organizația E.O.K.A. (organizație ce 
luptă pentru eliberarea Ciprului) hotărînd 
interzicerea activității ei pe timp de un an.

In cîteva rînduri
• După cum anunță postul de radio 

Tokio, Sighemițu, ministrul Afacerilor Ex
terne al Japoniei, a declarat că guvernul 
recheamă provizoriu din Londră pe Mațu- 
moto, împuternicitul său la tratativele so- 
vieto-japoneze, pentru a se informa mai 
complet asupra desfășurării acestor tratati
ve. (Agerpres).
• La 15 septembrie s-a înapoiat la Mos

cova delegația agricolă sovietică care a 
vizitat două luni Statele Unite ale America 
și Canada. (TASS).
t Un grup de 10 personalități americane

— scriitori, auocați, membri ai clerului ele.
— printre care senatorul Pat McHamura, 
au adresat Curții Supreme a S.U.A. un me
moriu in sprijinul declarației adresate a. 
celutași for de Partidul Comunist din Sta
tele Unite care a cerut abrogarea „legii cu 
privire la securitatea internă" din 1950 
(Agerpres).
• După cum transmite postul de radio 

Belgrad, la 15 septembrie s-a deschis in lo
calitatea Ohrid (Macedonia) cel de al IV-lea 
congres al Uniunii Scriitorilor din Iugo
slavia. (Agerpres).

• Presa chineză a publicat hotărirea Con
siliului de slat al R. P. Chineze, cu privire 
la noul sistem de salarizare a funcționari
lor de stat. Potrivit acestei hotăriri, avind 
in vedere stabilizarea in țară a prețurilor 
mărfurilor, funcționarii de stat vor primi de 
acum înainte salariul numai in bani, in timp 
ce, potrivit vechiului sistem, ei primeau sa
lariul sub formă de produse și mărfuri 
(China Nouă).

• In Peru a fost format noul guvern, sub 
președinția fostului orim ministru contra
amiralul Roque Saldias, care deține și por
tofoliul marinei. Din guvern fac parte șapte 
miniștri ai vechiului cabinet. (Agerpres).

® După cum anunță Biroul de recensă- 
mint al S.U.A., la 1 august 1955 populația 
Statelor Unite era de 165.495 000 de locui
tori. (Agerpres).

9 Agenția United Press relatează că un 
avion aparținind companiei aeriene venezu- 
eleze „Avansa" s-a prăbușit in Golful Ve. 
nezuela. Cei patru membri ai echipajului au 
pierit. (Agerpres).

britanici

După cum 
septembrie, 

inclusiv sol- 
Cipru, ău

i

BERLIN 16 (Agerpres). — A.D.N. trans
mite : La 15 septembrie a avut loc la Berlin 
o ședință lărgită a Prezidiului Consiliului 
Național al Frontului Național al Germaniei 
Democrate.

La ședință au participat J. Dieckmann, 
președintele Camerei Populare, W. Ulbricht 
și O. Nuschke, vicepreședinți -ai Consiliului 
dc Miniștri.

Au luat de asemenea parte delegați din 
Germania Occidentală și Berlinul occidental. 
Raportul a fost prezentat de J. Dieckmann, 
președintele Camerei Populare a R. D. Ger
mane, care a subliniat inițiativa Uniunii So
vietice în promovarea unei politici de destin
dere a încordării. El a arătat că un rezultat 
important al acestei politici sînt tratativele 
dintre delegațiile guvernamentale ale 
Uniunii Sovietice $i Republicii Federale Ger
mane, ale căror rezultate pozitive sînt salu
tate de toți germanii iubitori de pace.

Dieckmann a arătat necesitatea unirii 
strînse a tuturor forțelor iubitoare de pace 
ale populației din Germania occidentală în 
lupta pentru inițierea unor tratative ,pe în
treaga Germanie, pe baza egalității în drep
turi a celor două părți ale Germaniei.

La ședință au luat apoi cuvîntul reprezen
tanți ai partidelor democrate'și ai organiza
țiilor de masă din R. D. Germană precum și 
invitați din Germania occidentală și Berlinul 
occidental.

Otto Nuschke, vicepreședinte al Consiliului 
de Miniștri al R.D. Germane, a subliniat că 
pentru a crea o Germanie cu adevărat demo
crată, prietenii vest-germani trebuie să mear
gă mînă în mînă cu toate forțele patriotice 
din R.D. Germană.

A luat cuvîntul Walter Ulbricht, vicepre
ședinte al Consiliului de Miniștri al R. D. 
Germane.

Stabilirea relațiilor diplomatice între Repu-

blica Federală Germană' și Uniunea Sovie-J 
tică, a subliniat el, constituie o grea infrin- 
gere pentru „politica de forță".

Ulbricht a subliniat caracterul agresiv al 
pactului Atlanticului de nord la care parti
cipă Germania occidentală.

Asigurarea păcii și biruirea obstacolelor 
create de acordurile de la Paris și de remili- 
tarizarea Germaniei occidentale, a continuat 
Ulbricht, constituie condiția principală a uni. 
ficării. Fără a ține seama de existența celor 
două state germane, a spus el, fără tratative 
între reprezentanții acestor state nu se poate 
obține unificarea Germaniei. Nici viitoarea 
conferință de la Geneva a miniștrilor aface
rilor externe nu va ajuta la reunificarea 
Germaniei, a arătat în continuare Ulbricht, 
dacă cele două guverne germane nu vor fi 
hotărîte să ajungă la un acord. De aceea 
unificarea Germaniei este în primul rînd o 
chestiune a germanilor înșiși.

Oaspeții vest-germani și vest-berlinezi care 
au luat cuvîntul la ședință au declarat în 
unanimitate că, în ciuda tuturor deosebirilor 
de păreri, germanii pot găsi o platformă co
mună în lupta pentru pace în Europa.

In încheierea ședinței, Prezidiul Consiliu
lui Național al Frontului Național al Ger
maniei democrate a adoptat un apel către 
toți patrioții germani.

Apelul cheamă pe toți patrioții germani sa 
se unească în lupta pentru pace și unificarea 
Germaniei, pentru crearea unui sistem de 
securitate colectivă.

Ih apel se arată că este necesar ca Repu
blica Democrată Germană să se întărească 
continuu și să se ducă tratative, pe bază de 
egalitate, între guvernul Republicii Federale 
Germane și guvernul Republicii Democrate 
Germane pentru a se obține, printr-o apro
piere treptată a celor două părți ale Germa
niei, un progres în problema unificării.

Răscoală antiguvernamentală în Argentina
NEW YORK 16 (Agerpres). — După cum 

transmite corespondentul din Buenos Ai
res al agenției United Press, posturile de 
radio guvernamentale din Argentina, au a- 
nun(at că la 16 septembrie, garnizoanele 
dintr-o serie de orașe, printre care Cordoba 
și Curuzu-Cuantia s-au răsculat împotriva 
guvernului președintelui J. Peron. Posturile 
de radio ale guvernului au comunicat că în 
Argentina a fost decretată stare de asediu

și că trupele credincioase guvernului con. 
trolează situația.

La răscoală au participat cîteva garnizoa
ne ale forțelor militare navale.

★
BUENOS AIRES 16 (Agerpres). — In 

capitala Argentinei domnește liniște deplină. 
Intr-un comunicat oficial sg spune că aviația 
militară și cea mai mare parte a armatei 
sînt credincioase guvernului.

S P E C T
TEATRE: Național „1. L. Caragiale" (Gră- 

d'na Boema) 20: Doamna Nevăzută; Tinere
tului (Grădina de vară „Fiilmon Sîrbu") 19.00: 
David Copperfield; Teatrul Evreiesc de Stat 
(Grădina de vară str. Mircea Vodă nr. 5) 20: 
Șah mat; Circul de Stat, 17 și 20,30: Arena 
curajului.

CINEMATOGRAFE : Patria, Filimon Sirbti, 
Gh. Doja, înfrățirea intre popoare : N-a dan
sat decît o vară; Lumina, Magheru: Lumina 
fânului; Republica, București, Grădina Pro
gres, Al. Saliia: Liliacul; M. Gorki: Roma, 
orele II; Elena Pavel. Libertății: O aventu
ră pe coasta Atlanticului; Victoria: Contele 
M:șk.a; Arta: Salariul groazei; Timpuri noi: 
Maiștri: artei indiene; Știința și Tehnica 
nr. 54/1953; Un meci neobișnuit; 8 Martie: 
Vacanță cu Aude!; Cultural: Dragoste de 
vară; Unirea: Dragostea unei femei; Car- 
pa(i : Slugă la doi stăpini; C. David: O să
rutate furată; Flacăra: Preludiul gloriei; T. 
Vladimirescu: Imb'.înzitoarea de tigri; Munca: 
Liliomfi; Miorifa, Moșilor (grădiriă): Tăunul; 
Moșilor (sală): „Cei 13"; 25 August Puterea 
dragoste:; Donca Simo, Popular: Tinerețe 
zbuciumată; M. Eminescu: Mandy; 1 Mai: 
Orizonturi fără sfîrșit;- Volga: Boul din Kukri;

A C O L E
H Mai: Avangarda de sacrificiu; N Bălcescu: 
O aventură la castel; Rahova: Boier cu 
cilce preț; Gh. Coșbtic: Suspine pe stradă: O. 
Bande: Brutarul din Valorgue; Aurel Vlaicu: 
Aitura.

LOTO CENTRAL

La tragerea „LOTO-CENTRAL" din 16 
septembrie 1955, au fost extrase din urnă 
următoarele nouă numere:

83 13 56 72 20 22 66 12 43
Premiul general pe țară este de 1.652 670 

lei.
Participanții. la „LOTO-CENTRAL" tre- 

briie'să depună biletele cîștig-ătbare în ter
men de 4 zile de la tragere, adică pînă marți 
orele . 13. Biletele nedepuse în acest termen 
își pierd valabilitatea și sînt declarate nule, 
pierzînd dreptul la premiu.

Viitoarea tragere va avea loc vineri 23 
septembrie, în Orașul Stalin.
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